
13. roč. – 2/2003 Cena 5 Kč
vydává obec Hukvaldy.

Mimo jiné se dočtete, o rozpočtu
obce, připomeneme si velikonoční zvyky,

co by chtěly naše děti, co se připravuje na hradě Hukvaldy, o turistickém pochodu,
dále pak o životě Jiřího Hanzelky a jestli se vyplatí vlastní zásoba vína.
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ÚÚÚÚ vvvv oooo dddd eeee mmmm
Druhé číslo Hukvaldského občasníku dostáváte před Velikonocemi, proto jsme se

těmto jarním svátkům také věnovali.
Můžete se dovědět, jak probíhalo jednání zastupitelstva obce, jak je to s investi-

cemi, o rozpočtu, o jedinečném jubileu.
I tentokrát jsme dali prostor našim nejmladším dopisovatelům — žákům naší

školy. Starší si zaveršovali o jarních kytičkách, malí vyjádřili své sny a přání. Na-
psali o lyžařském výcviku i o zajímavé výuce prostírání a stolování. Nejmenší děti
z mateřské školy měly svůj karneval, i o něm si můžete přečíst. V občasníku máme
též půvabné dětské kresby symbolů jara. Nechybí ani informace mateřské školy.
A také proč požaduje škola peníze na vybavení školní kuchyně.

Druhou částí pokračuje seriál o vzniku domů na Horním Sklenově. V rubrice
Z kultury připomínáme X. jubilejní ročník mezinárodního hudebního festivalu
Janáčkovy Hukvaldy a uvádíme jeho program i doprovodný program hradu…
Také přinášíme knižní novinky z knihovny.

Kalendárium tohoto čísla jsme věnovali vzpomínce na Jiřího Hanzelku, který je
sice rodákem ze Štramberku, ale všichni ho známe jako slavného cestovatele a spo-
luautora mnoha zajímavých cestopisů. Dočtete se další zajímavosti o víně, o chovu
včel, sportovci vás pozvou na turistický pochod. I obvyklé informace o Evropské
unii a co možná nevíte o daních v občasníku najdete, také uveřejňujeme článek
poslance ODS Karla Sehoře, který nám postoupila agentura Litera.

Redakce

Co je nového
na úseku investic
a údržby majetku
v obci

Na úseku investiční činnosti máme
zpracován prováděcí projekt „Výstavba
komunikace pro pěší turistiku na Hu-
kvaldech.“ V současné době dochází
k oslovení 5 stavebních firem a k přípravě
výběrového řízení , které se bude konat
v polovině května 2003. Tato akce je fi-
nancována z prostředků poskytnutých
Evropskou unií a ze státního rozpočtu.

Akce „Rekonstrukce zbrojnice v Ry-
chalticích“ se nachází ve stádiu dokonče-

SSSSpppprrrráááávvvvaaaa    oooobbbbcccceeee ní stavebního projektu a připravuje se
oslovení stavebních firem k účasti na vý-
běrovým řízení této investiční akce. Sou-
běžně s těmito akcemi probíhají příprav-
né práce na prováděcím projektu „Vodo-
vod Podlesí Hukvaldy.“

Co se týče úseku údržby a oprav obec-
ního majetku, dojde k položení živičného
koberce místní komunikace „Památník L.
Janáčka — Volný.“ Současně jsou očeká-
vány cenové nabídky na opravy komuni-
kací „Lozert — Koupaliště“, cesta ke hřbi-
tovu v Rychalticích, chatoviště, a jiné. Je
také v jednání oprava mostu u Lozerta.

Ve fázi cenových nabídek se nachází
oprava parkoviště u kostela v Rychalti-
cích, zhotovení dlážděného chodníku
u DPS.

V části Hukvaldy a Rychaltice došlo
k ořezu a vykácení stromů, které ohrožo-
valy životy a majetek občanů. Výsadba
nových stromů je odvislá od dotace MŽP. 



5.Návrh změn územního plánu
6.Různé — paní Sobotíková informova-

la o přečíslování obecně zá-
vazných vyhlášek dle zákona,

— kontrolní a finanční výbor
byl pověřen kontrolou celé
investiční akce v Rychalti-
cích za bývalým kulturním
domem,

— p. Petr požádal, aby k jedná-
ní o plánu dalšího rozvoje
obce Hukvaldy byli přizváni
zástupci všech stran a slo-
žek, p. místostarosta mu to
přislíbil,

— na návrh p. Bujnocha byl
zvolen předsedou návrhové
komise p. Maťa, místopřed-
sedou p. Lévová,

— p. Bujnoch požádal o zlep-
šení přístupu občanů k dů-
ležitým informacím,

— p. Lévová informovala o poč-
tu dětí zapsaných do 1. tří-
dy a do školky a o grantech,
o které škola požádala
v rámci různých programů

— p. Bujnoch žádal o doplnění
finančního výboru zástupce
opozice,

— já jsem se dotázala, jak je
možné, že skoro celá částka
Kč 542 000 z letošního roz-
počtu určená na opravu ko-
munikací, byla proinvesto-
vána už na podzim 2002,

— p. Bernatský v krátkosti
informoval o činnosti medi-
ální komise.

Mgr. Šárka Polochová,
členka redakční rady
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V současné době jsou zaměřeny místní

komunikace „U prádelny,“ „Rožnovský
— Bůžek“ v Rychalticích, a výškové za-
měření skládky TDO.

Ladislav Foldyna, místostarosta

Zpráva o zasedání
zastupitelstva
obce Hukvaldy
ze dne 25. 2. 2003

Obecní zastupitelstvo se sešlo dne 25.
února v sále…

Přítomno bylo 14 zastupitelů, omluvila
se paní Michnová
1.Kontrola usnesení
2.Zpráva o činnosti Rady obce Hukvaldy

za poslední období. Velké množství
připomínek a dotazů měla paní Hlo-
žánková, která se několikrát odvoláva-
la na to, že nezná místní poměry (po-
drobnosti jsou k nahlédnutí v detail-
ních zápisech z Rady)

3.Změna odměn neuvolněným zastupi-
telům, radním, předsedům a členům
komisí a výborů (vychází ze změny zá-
kona)

4.Rozpočet obce Hukvaldy na rok 2003.
Návrh rozpočtu byl vyvěšen na úřední
desce 15 dnů. P. Bujnoch požadoval
snížit částky určené k odchytu psů, re-
vizi mostů a částky určené k úpravě
a zvětšení parkoviště v Rychalticích
u kostela. Také žádal snížení rozpočtu
na školní kuchyni a jídelnu o 300 000 Kč.
Ani jeden z těchto pozměňovacích ná-
vrhů nebyl schválen. Částku určenou
na opravu dopravních značek v obci
naopak navrhl zvýšit a bylo to odsou-
hlaseno. Rozsáhlá diskuze, které se zú-
častnili i občané, se rozpoutala kolem
havarijního stavu vodovodního řádu
na chatovišti a potřebných investicích
pro jeho vybudování. Také sportovcům
byla zvýšena částka na jejich činnost
Rozpočet byl schválen 11 hlasy, 3 se
zdrželi hlasování
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Opoziční sloupek
Druhé zasedání obecního zastupitel-

stva proběhlo dne 25. 2. 2003 v sále Zá-
kladní školy Leoše Janáčka. Začalo téměř
s půlhodinovým zpožděním kvůli problé-
mu se zajištěním záznamového zařízení.
Toto bylo následně kritizováno i přítom-
ným občanem. Domnívám se, že podob-
ná překážka může nastat kdykoliv během
zasedání, nicméně na jeho platnost
nemá žádný vliv.

Program navržený radou obce byl bez
problémů doplněn o další body jak z ko-
alice tak i opozice. Hlavním bodem bylo
projednání rozpočtu na rok 2003.
KDU–ČSL podala 9 pozměňovacích ná-
vrhů, prošly dva a to posílení částky na
údržbu obecních dopravních značek
a vyčlenění částky na studii sportoviště
pro TJ Sokol. Nepodařilo se navýšit část-
ku na údržbu mostků, na péči o rodinu
a děti ani vyčlenit peníze na oplocení no-
vého hřiště v Rychalticích. Stejně tak ne-
prošly návrhy na úsporu peněz za odchyt
psů, ani úspora za úpravu prostranství po
lípě, kde má podle názoru koalice dojít
k rozšíření parkoviště za 80 tis. Kč. Celko-
vé hlasování o rozpočtu jsme podpořili
jedním hlasem, jelikož vybudování chod-
níku v Dolním Sklenově a rekonstrukci
hasičské zbrojnice v Rychalticích máme
také ve svém volebním programu. Pro-
jednávání rozpočtu se protáhlo přes dvě
hodiny mimo jiné kvůli nespokojeným
chatařům (vodovod) a zástupcům TJ
Sokol.

V námi navržených doplňujících bo-
dech programu jsme byli úspěšní tak na
50%. Podařilo se sice zvolit předsedu
i místopředsedu stálé návrhové komise,
ale nepodařilo se je zaměstnat zpracová-
ním jednacího řádu komise. Dostateč-
nou podporu nalezl návrh na uložení
úkolu radě obce k zajištění lepšího pří-
stupu občanů k důležitým informacím
prostřednictvím úředních desek. Tyto by
podle našeho názoru měly být umístěny
ve všech místních částech obce, jednou

týdně aktualizovány a přístupné po 24
hodin denně. Snaha opozice, aby byl fi-
nanční výbor rozšířen o její zástupce
opět narazila na zjevnou nechuť a nej-
různější výmluvy koalice. Zvlášť pikantní
se mi jevila obava, že při možném sudém
počtu členů výboru by výbor nebyl usná-
šení schopný. Zde skutečně nemohu koa-
lici za její přístup pochválit, jelikož naše
pojetí demokracie je měřeno Masarykem
lepší.

Oblíbeným tématem v kuloárech i v za-
stupitelstvu se stala tzv. neslučitelnost
funkcí, která může bránit některým za-
stupitelům ve vykonávání jejich funkce.
Zde bych chtěl pochválit Mgr. Lévovou,
že všem zastupitelům poskytla erudova-
ný právní názor z odborného časopisu,
který říká, že na ředitele škol zřizovaných
obcemi se tato ustanovení nevztahují.
Pokud jde o naší zastupitelku paní Mich-
novou, která je v současné době pracov-
nicí krajského úřadu v oddělení samos-
právných činností, zde máme dva odliš-
né právní názory a mohu prozradit jen
tolik, že věc je v jednání. Stručná statisti-
ka: zastupitelé 14, koalice 8, opozice 6,
občané 22. Doba trvání 3 hodiny a 40
minut.

Petr Bujnoch

Hukvaldy–Praha–
Nepomuk

V době od 21. 3. do 23. 3. 2003 se usku-
tečnila radou schválená cesta tří radních
obce Hukvaldy na pozvání do spřátelené-
ho města Nepomuku. Každoročně pořá-
daná jarní pouť se stala i letos jedním
z důvodů přátelského setkání zástupců
partnerských měst Swalmenu — Holand-
sko, Omiše — Chorvatsko, Krupiny —
Slovensko, Anykčiai — Litva a Hukvald.
V letošním roce si občané města Nepo-
muk připomenuli 610. výročí mučednic-
ké smrti sv. Jana Nepomuckého.

U příležitosti cesty do Nepomuku byla
již předem dohodnuta schůzka s paní
Lívií Klausovou, manželkou prezidenta
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České republiky, čestného občana Hu-
kvald. K setkání došlo v jejich pražském
bytě a mimo zdvořilostní návštěvu se
především jednalo o převzetí záštity nad
letošním 10. ročníkem Mezinárodního
hudebního festivalu Janáčkovy Hukvaldy.
Zajímalo nás též zákulisí volby prezidenta
a předání a převzetí funkce. Asi jednoho-
dinové přátelské posezení se samozřejmě
neobešlo bez předání krabice s čerstvě
upečenými hukvaldskými koláči, které
připravily paní Grygarová, paní Bůžková,
paní Blahutová a paní Reková. (V součas-
né době je již na obecním úřadě dopis,
který sděluje, že záštita je převzata a
manželé Klausovi se rádi festivalu také
zúčastní, pokud to státnické povinnosti
dovolí).

Cesta do Nepomuku po této zastávce
uběhla velice rychle a po ubytování jsme
se zúčastnili přijetí všech zástupců part-
nerských obcí a měst starostou města
Nepomuk ing. Pavlem Jiranem na obec-
ním úřadě. Následovala vernisáž výstavy
Josefa Karhana — výstava obrazů a grafi-
ky v nepomukského galerii a v 18.00 hod.
koncert Lenka Baar quartet (flétna, hous-
le, viola, violoncello) v kostele sv. Jana
Nepomuského, ze kterého jsme se omlu-
vili a byli jsme navštívit bývalého starostu
p. Josefa Michka s manželkou. Vyřizuji
tímto jejich pozdrav všem „hukvalďa-
nům.“

V sobotou 22. 3. v dopoledních hodi-
nách proběhlo opět setkání všech na rad-
nici, slavnostní bohoslužba v kostele sv.
Jana Nepomuského a společný oběd zá-
stupců partnerských obcí a měst s vede-
ním nepomucké radnice a církevními
hodnostáři. Odpoledne byla nově otevře-
ná expozice sv. Jana Nepomuckého
v městském muzeu a večer bylo uspořá-
dáno pro všechny zúčastněné i místní
občany společenské posezení s hudbou
a tancem v sokolovně.

V neděli po snídani jsme se rozloučili
se zástupci partnerského města Nepo-
muk a vydali se na cestu domů.

Toto setkání přispělo k vzájemnému
seznámení se s nově zvolenými zástupci
partnerských obcí a měst a navázání no-

vých kontaktů. Spolupráce, která již delší
dobu existuje, má i své výsledky, např.
v pořádání „Středoevropských fotbalo-
vých her“ nebo kulturních dnů, které
střídavě probíhají v jednotlivých obcích
a městech.

Pavel Bernatský, člen RO Hukvaldy 

Rozpočet obce
na rok 2003

Rozpočet pro letošní rok schválilo na
svém jednání 25. února zastupitelstvo
obce Hukvaldy.

Na straně příjmů je počítáno se 14 372,5
tis. Kč, z toho z daní 10 433 tis. Kč, přeby-
tek hospodaření je ve výši 1922,5 tis. Kč,
splátka úvěru činí 1080 tis. Kč.

Výdaje v celkové výši 15 215 tis. Kč roz-
počet člení do jednotlivých oddílů §, ně-
které vybíráme: Na výstavbu chodníku je
počítáno se 2730 tis. Kč, škole bylo dáno
2542 tis. Kč, na činnost zastupitelstva
a místní správy připadá 3571 tis. Kč,
575,5 tis. Kč je rozpočtováno na provoz
DPS a 127 tis. na pečovatelskou službu.
Z ostatních nákladů je pamatováno na
svoz odpadu, údržbu zeleně a prostran-
ství, provoz a údržbu veřejného osvětle-
ní, obecních cest, požární ochranu (v cel-
kové částce je zahrnuta rekonstrukce po-
žární zbrojnice v Rychalticích), kulturu
a mnohé další.

Eliška Škorvánková, OÚ

K vysílání obecní
televize

Vážení spoluobčané
Chtěl bych vám sdělit pár slov k obecní

televizi. Chápu, že současná náplň je ne-
dostatečná. Je dost příčin, které tento
stav způsobují. Ujišťuji vás, že ač se me-
diální komise jimi intenzivně zabývá
a přinesla mnoho námětů, nemohlo být
ještě všechno zlepšeno. Jedním z hlav-
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ních problémů je dnes již zastaralé vysí-
lací zařízení na bázi Amiga. Ideální by byl
systém kabelové televize, který už v mi-
nulém občasníku nastínil pan Bernatský.
Tento způsob je ovšem finančně náročný
a nějaký čas budeme hledat cestu k jeho
realizaci.

Zpět k dnešní situaci. Minulý měsíc
koupila obec kvalitní digitální kameru
a po dílčích úpravách dalšího zařízení
budeme v určité míře zajišťovat jak tele-
text tak i šoty z dění v naší obci. Několik
snímků již máme připravených a bude-
me je vysílat v nejbližší době. Je mým zá-
jmem, aby v určitých časových úsecích
vyšly aktuální zprávy. Může se zdát, že ře-
šení v tomto směru je zdlouhavé, ale tato
problematika byla pro mne novinkou.
Chci se proto omluvit všem, kteří jsou zá-
vislí na tomto informačním zdroji, a slíbit
blízké zlepšení. Úplně optimální stav to
asi nebude, ale jak již jsem předeslal, rý-
sují se další možnosti. Zaležet bude také
na vašem vztahu k tomuto informační-
mu zdroji, protože „každý špás něco
stojí.“ Budu rád, když mě budete průběž-
ně informovat o svých názorech a před-
stavách na kabelovou televizi. Hlavně
však uvítám podněty nebo představy
o fungování stávající televize. Je zde mož-
nost zveřejnění: občanské i podnikatel-
ské reklamy. To se uskuteční formou krát-
kých zpráv ve smyčce videotextu.
V jakém časovém rozsahu tyto zprávy
budou zveřejněny, záleží na přímé do-
mluvě s OÚ.

Děkuji
Ing. Ladislav Foldyna, místostarosta

Ojedinělé jubileum
Dne 28. února 2003 se dožila naše ob-

čanka a nejstarší členka KDU–ČSL Hu-
kvaldy ses. Anežka Sasínová 99 let. Z roz-
větvené rodiny se jí dostalo mnoha gratu-
lací. Jubilantku při té příležitosti navštívi-
la také předsedkyně MO ses. Jaroslava
Michnová a popřála jí za celou organiza-
ci štěstí, zdraví a hojnost Božího pože-

hnání. Sestra Anežka nás potěšila dušev-
ní čilostí a dobrou náladou. Nechtěli
jsme dlouho unavovat. Venku byla tma.
Na závěrečnou otázku, jestli již půjde
brzy spát pohotově odpověděla: „Co
bych šla spat, modlit se budu ruženec“.
Tak sestro Anežko, alespoň sto lat.

Petr Bujnoch

První vítání občánků
v naší obci
v roce 2003

Šťastné maminky a pyšní tátové vchá-
zejí do obřadní síně a v náručí nesou nej-
větší poklad — své dítě. Usedají na židlič-
ky a v očích se jim lesknou jiskry rados-
ti…

Takovou atmosféru bylo možno zažít
v sobotu 28. března na Obecním úřadě
na Hukvaldech, kde v dopoledních hodi-
nách probíhalo přivítání šesti z osmi po-
zvaných malých spoluobčánků.

Děti z mateřské a základní školy pod
vedením svých učitelek obohatily vystou-
pením příjemnou slavnostní atmosféru.
Děkujeme.
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Po fotografování miminek, ale i celých

mladých rodin se širokým příbuzen-
stvem, si tátové a mámy odnášejí kromě
pěkného zážitku i malou pozornost, pa-
mětní list a kytičku.

Ať vám vaše ratolesti rostou k radosti
a potěšení.

Mgr. Bronislava Hyklová,
členka kulturní komise

dost stejně velikou, byla
naše kočka. Pravidelně če-
kávala ve chlévě, až ma-
minka podojí a na její ta-
lířek naleje ještě teplé
mléko. A pak najednou
přestala čekat a mňouká-
ním na sebe upozorňovat. Ko-
ťátka! Bratr vždycky objevil, kde je má
schována. A bylo jedno hezčí než druhé.

A co se stalo přímo neodmyslitelným
od těchto významných dnů, byly různé
dobroty — jídla, která se u nás nevařila
příliš často. K nejvzácnějším patřilo, když
maminka do chlebového těsta přidala
špalíček uzeného masa, které bylo za tím
účelem přichystáno už po zabíjačce.
A pěkně to z pekarčáku vonělo (tehdy byl
v každé chalupě pekarčák), když se tako-
vý chléb vytahoval lopatou z pece. Na
stole nesměl chybět ani mazanec z pše-
ničné mouky a velikonoční beránek
z těsta piškotového. Vypadal moc pěkně
s hrozinkami místo očí a kouskem aspa-
ragusu v hubičce. Boží milosti smažené
podobně jako koblihy a pak obalené
v cukru byly další pochoutka. Ještě na
Velký pátek, kdy byl ten největší půst,
jsme jedli pouze zelňačkovou polévku
s vajíčky a v předcházejících dnech ještě
zelí, pohanku, brambory a podobná jídla.
Takže o velikonočních svátcích jsme na
ně mohli na chvíli zapomenout.

A přišla Bílá sobota. Každý se vypravo-
val na slavnost vzkříšení. Muselo být
aspoň něco nového z oblečení. Mše svatá
byla slavná v sobotu i v neděli. Tatínek,
který byl varhaníkem, mnoho dnů po ve-
čerech nacvičoval se zpěváky velikonoční
zpěvy. Bývalo jich u nás kolem harmonia
20 i více. Mezi nimi byli osvědčení zpěvá-
ci. Vzpomínám si na krásný tenor Vincka
Smolíka z Rychaltic, Jana Matuly a jeho
tří sourozenců ze Sklenova, na bas Fran-
tiška Zahradníka a na bratry Návratovy.

V neděli měli hoši i děvčata důležitou
„práci“. Tatar musel být aspoň ve čtvero,
na konci s mašlí. Pak ho bratr vyzkoušel,
samozřejmě na mně, je-li dostatečně
pružný. Vajíčka mi pomáhal malovat tatí-
nek. Byla jich třeba plná ošatka. Peníze
ani pečivo dávat nebylo zvykem. Takže

VVVVeeee llll iiii kkkk oooo nnnn oooo cccc eeee

Jarní svátky
Velikonoce byly pro všechny největším

křesťanským svátkem. Po posledním zvo-
nění na ranní mši na Zelený čtvrtek
zvony umlkly. „Odletěly do Říma.“ Místo
nich se ozvaly „klapačky“ nebo také „řeh-
tačky“, které měli na starosti hoši. Auto-
mobily jezdily málo, takže měli pro sebe
celou cestu. Chodili po vesnici a ozna-
movali místo zvonů všechny důležité
okamžiky dne — hlavně poledne, začátek
bohoslužby a klekání. Byla to pro mého
bratra nejen zábava, ale cítil se zodpo-
vědný a důležitý, když se ve stanovenou
dobu vypravil se svou řehtačkou ke kos-
telu, odkud skupina chlapců vycházela.
Znovu se zvony ozvaly až na Bílou sobo-
tu. Pro děti byly tyto dny plné očekávání
něčeho nového. Probouzela se příroda
i v naší zahradě. Pod střechu a do chléva
se vrátily vlaštovky, kolem kozy vesele do-
váděla kůzlata a naše kravka Růžana nás
každoročně obdařila novým telátkem.
Pravidelně na hnízdě sedávala kvočna.
Obezřetně se usazovala na vajíčkách,
která jí maminka nachystala. Většinou už
měla vyhlédnuto, s kterou sousedkou si
je vymění. Kvočna je opatrně
zobákem urovnávala a otáče-
la, když se vracela z krát-
ké cesty za krmením.
Pozorovala jsem často,
jak se snažila co nejvíce
načepýřit, aby všechna va-
jíčka byla v teple. Kdo nám,
dětem, udělal tou dobou ra-



Tvarujeme (podle hustoty těsta lžící nebo
rukou)knedlíky, které vaříme v osolené
vodě.

Majonezové koláčky
1/2 kg polohrubé mouky, 4 žloutky, tro-

chu soli, 1/4 l mléka (na kvásek), 80
g droždí, 8 lžiček pískového cukru, 1 dl
oleje a 150 g čisté majonezy. Suroviny
zpracujeme v těsto, které nenecháme ky-
nout. Hned tvarujeme koláčky, které pl-
níme tvarohem nebo mákem nebo oře-
chy. Potřeme na povrchu vajíčkem a při-
dáme posýpku. Po upečení koláčky potí-
ráme rozpuštěným máslem, do něhož
jsme přikápli trochu rumu.

Nakonec něco pro závěr šmigustu —
životabudič:
Párky na pivě

Obyčejný párek nebo točený salám
rozkrájíme podélně. Na pekáčku máme
připravenu jemně nakrájenou cibuli, roz-
prostřenou po celé jeho ploše. Na cibuli
těsně vedle sebe poklademe rozpůlené
párky — řezem nahoru. Ty posypeme
alespoň jednou drobně nakrájenou pap-
riku, opět cibulí a plátečky česneku. Bo-
hatě pokapeme kečupem a zalijeme čer-
ným pivem (toho, pokud máme větší
pekáč a samozřejmě více surovin, použi-
jeme celý půllitr).

Dobrou chuť!
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dobře uvařená vajíčka jsme
zdobili hlavně pomoci růz-
ných lístků trávy. Ty se přitisk-

ly na skořápku, zabalily do
pláténka a vajíčko se vložilo do

horké vody. Barvu červenou na-
hrazoval obal z cikorky a žlutě
hnědou lístky z cibule. Také se

ještě místo trávy používaly obtis-
ky. Nakonec se vejce natřela kvůli

lesku „špekovu kožu,“ aby se
pěkně leskla. A „kupači“ — „šmig-

rustníci“ si mohli vybrat. Na „slamjan-
ce“ na vyšívaném šátku se vyjímaly
dobře.

Když se počasí vydařilo, pěkně se sedě-
lo na lavičce pod ořechem. Tatínek, horli-
vý včelař, sledoval, jak z uklizených úlů
vylétají na svou první pastvu včelky. Na
pečlivě umetené zahradě už na ně čekaly
buď sněženky, bledule, nebo později pe-
trklíče, narcisy, orsej, plícník. Jaro už za-
čalo. Marie Maťová

Připravte si dobroty
na Velikonoce
Kuřecí plněná prsa

Naklepané maso z kuřecích prsíček
mírně osolíme, plátek potřeme utřeným
česnekem a sýrem APETITO, potom po-
klademe plátky šunky nebo šunkového
salámu a plátky anglické slaniny. Uzavře-
me, obalíme v trojobalu a pozvolna
usmažíme.
Kuře ala kachna s bramborovým
knedlíkem a dušeným zelím

Kuře osolíme, okmínujeme. Dáme do
pekáčku, přidáme 3 vrchovaté lžíce do-
mácího sádla a zalijeme světlým 10 stup-
ňovým pivem. Pečeme v troubě. Mezi tím
na cibulce doměkka podusíme kyselé zelí.
Knedlík ze syrových brambor

Na 1 středně velký brambor dáme 1 ro-
hlík nakrájený na drobné kostičky. Bram-
bory nastrouháme, přidáme nakrájené
rohlíky a vejce, samozřejmě i trochu soli.
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Karneval
v mateřské škole

Všichni to známe, je to stejné každý
rok. Sotva skončí oslavy Vánoc a Nového
roku, začnou se děti pořád dokola ptát:
„Kdy už bude karneval?“ Nebylo to jiné
ani letos. Termín byl stanoven na 21.
únor. Bohužel chřipková epidemie na-
prosto zhatila plány na jeho konání. Vět-
šina dětí tak musela své nové masky
schovat do skříně a trpělivě čekat, až se
kamarádi uzdraví.

Nakonec se všichni dočkali. Sobota 22.
března 2003 byla tou velice důležitou pro
všechny. Kolem půl třetí odpoledne se
začal plnit sál základní školy a bylo se
opět na co dívat. Tolik krásných masek
pohromadě muselo rozehřát srdce i toho
nejtvrdšího chlapa. K mírnému šoku
všech přítomných došlo ve chvíli, kdy se
z reproduktorů ozvaly tóny písně Straši-
dýlko Emilek a na pódiu se objevila sku-
pina duchů, strašidel a bílých paní. Po je-
jich úvodním tanečku zahájila karneval
paní Vlaďka Nevludová a všechny děti se
radostně vrhly na parket. O muziku se
opět výborně postaral Martin Rožnovský,
kterému touto cestou děkuji, a o zábavu
dětí se staral Lukáš Strakoš, tomu chci
poděkovat taktéž. Pro všechny byl otev-
řen bufet a peníze, které jsme vydělali,
zase použijeme pro naše školkaře.

Je vždy příjemné, když vidíte, jak jsou
naše děti šťastné. Já doufám, že všechny
byly. Mohu tak soudit pouze ze slov mé
malé dcerky Magdy, která
když v neděli ráno přišla
do naší postele, řekla:
„Mami, to byl včera super
den!“ Takže vy, kterým
se karneval líbil,
přijďte za rok
znova, a vy, kteří
jste to letos nestihli,
jste také srdečně
zváni.
Ivana Kapsiová

Základní škola
Leoše Janáčka
Hukvaldy informuje

Běh Terryho Foxe 2003

Základní škola Leoše Janáčka Hukvaldy
ve spolupráci s TJ Sokol Hukvaldy, pod
záštitou Obce Hukvaldy, pořádá 1. 5.
2003 v 9.00 hod. IV. ročník Běhu Terryho
Foxe

Start: Základní škola Leoše Janáčka
v 9.00 hod. (registrace 8.—9.00 hod.).

Trasa: Po hlavní cestě ke karosárně, za
karosárnou podél Ondřejnice, Podlesí,
restaurace Na koupališti.

Pro účastníky bude připraveno občer-
stvení a doprovodný program.

V loňském roce byl hostem skokan na
lyžích, vnuk Jiřího Rašky Jan Mazoch.
Letos se na koupališti předtasví pan
Tomáš Tomeček, úspěšný účastník rally
Paříž–Dakar.

Hlavní principy Běhu Terryho Foxe
Běh je dobrovolná humanitární akce.
Všechny prostředky získané ve jménu

Terryho Foxe jsou dle jeho přání věnová-
ny na výzkum rakoviny. 

ZZZZ     nnnn aaaa šššš iiii cccc hhhh     šššš kkkk oooo llll
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Běh Terryho Foxe má dvojí účel — zís-

kat prostředky na výzkum rakoviny a zá-
roveň předat Terryho poselství dál, pře-
devším dětem a mladým lidem.

Komercionalizace běhu je nepřípust-
ná. Sponzoři nemají mít z podpory běhu
žádný komerční prospěch.

Náklady na organizaci běhu musí být
kryty z jiných prostředků než je výtěžek
běhu.

Rodina Terryho Foxe má výhradní
právo rozhodovat o užití jeho jména.

BTF je během nesoutěžním.
Trať je možno absolvovat jakýmkoliv

způsobem — chůzí, během, na invalid-
ním vozíku, na kole, kolečkových brus-
lích, s kočárkem, se psem… — podle
vlastních sil.

Běhu se může zúčastnit každý bez
omezení — občané všech věkových kate-
gorií, od seniorů po novorozence.

Pravidelný pohyb podstatnou měrou
přispívá k prevenci onkologických one-
mocnění. Zdraví každého z nás je z velké
části především v našich rukou.

Výše vkladu je dobrovolná
dle výše dobrovolného příspěvku může

účastník získat jako dík za dar reklamní
předmět (množství těchto předmětů je
omezeno)

Dobrovolný příspěvek dá každý účast-
ník do připravených pokladniček, které
budou zapečetěny za přítomnosti tří,
Českou obcí sokolskou Praha, zplnomoc-
něných osob. Stejně tak budou po ukon-
čení akce odpečetěny

je možno se zaregistrovat a účastnit
i bez finančního vkladu

Na finanční zajištění organizace této
akce bude použita část výdělku za sběr
papíru a hliníku při příležitosti Dne
Země, který organizují žáci spolu s učite-
li. Za odevzdaný papír a hliník všem ob-
čanům děkujeme. Druhá část výdělku
bude věnoována na akci pomozte dětem.

Srdečně zveme všechny,
kteří chtějí udělat něco pro
své zdraví a třeba finan-čně
přispět na výzkum léčby tak
zákeřné choroby, jakou rako-
vina je.

Dobrý nápad
Žákyně devátého ročníku přišly s nápa-

dem umístit do obou vchodů Domu s pe-
čovatelskou službou nástěnky, kde bu-
dou naše sousedy, seniory, informovat
o akcích ve škole, v obci, s programem
Národního divadla moravskoslezského,
okolních kin a další informace, které by je
mohly zajímat. Obecní úřad nástěnky za-
jistil a děvčata začala Velikonocemi —
zvyky, tradice, recepty, pozvánka na diva-
delní představení Erbenovy Kytice a Ko-
courka Modroočka — divadlo Bolka Po-
lívky z Brna, 7. 4. 2002 v sále školy apod.

Chtějí, abychom prostřednictvím obecní
televize nabídli možnost účasti na těchto
koncertech a představeních pro žáky
i ostatním občanům, hlavně babičkám
a dědečkům, kteří mají možnost v dopoled-
ních hodinách přijít. Budeme informovat.

Den Země
Každoročně si ve škole připomínáme

Den Země 22. 4. ekologickými aktivitami.
Některé děti jsou s paní učitelkou Štefkovou
po celý rok zapojeny do projektu TEREZA.

Vzhledem k termínu velikonočních
prázdnin uskutečníme Den Země na
škole 15. 4. 2003. Proběhne sběr papíru,
hliníku a poprvé ve spolupráci s Obec-
ním úřadem sběr textilu. Sběrny již textil
nevykupují, ale o sběr byl mezi občany
zájem, takže bude přistaven kontejner
a po sběru odvezen na skládku do Frýd-
ku–Místku, která je k tomu určena.

Žáci 6. a 7. ročníku půjdou do obory se-
sbírat po zimě větve z pastvin pro zvěř.
Mladší děti namalují na asfaltové plochy
obrázky s ekologickou tématikou a starší
děti si zasoutěží o to, která třída vytvoří
nejdelšího hada z plastových lahví.
Všichni společně pak vyjdeme na Fojtovy
vrchy, kde každé dítě namaluje na nafu-
kovací balónek poselství naší planetě
a všichni najednou je vypustíme.

Den matek
V pátek 2. května v 17.00 hod. pořádáme

v sále školy Akademii ke Dni matek. Ma-
minkám se představí s programem tradičně
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Poděkování

Členům Místního sdružení ODS, kteří
věnovali na činnost kroužků 8000 Kč.
Každý jednotlivě ve smlouvě určil, na
který kroužek či obecní knihovnu mají
být finanční prostředky použity.

Zdeňkovi Chovancovi, obyvateli DPS,
který spolupracuje s panem učitelem Ja-
roškem při výuce práce se dřevem v 8.
a 9. ročníku. Předává chlapcům své zku-
šenosti ve vyřezávání dřevěných plastik.

Karle Klečkové za pomoc při zavádění
počítačového programu Clavius do obec-
ní a školní knihovny.

Duben je ve škole hlavně ve znamení
„třičtvrtěletí“ — písemné práce, pedago-
gická rada, Den otevřených dveří, poho-
vory s rodiči, přijímací zkoušky (někteří
jsou již přijati bez přijímacích zkoušek),
ostatním držíme palce. 

Mgr. Alena Lévová, ředitelka školy 

Lašská dechová hudba mladých, Mažoret-
ky, Lašánek, jednotlivé třídy, ale i naši hosté
— soubor mažoretek Krokodýl z Ostravy,
se kterými naše Bystroušky spolupracují.

Kurzy výpočetní techniky
Díky programu MŠMT Internet do škol

a minulému zastupitelstvu máme ve
škole učebnu výpočetní techniky vybave-
nou kvalitními počítači. Nabídli jsme ob-
čanům možnost kurzů pro začátečníky
a pro pokročilé, kde se mimo jiné naučí
pracovat s Internetem Přihlásilo se 8 zá-
jemců. Bohužel každý má jinou znalost
a jiné požadavky. Navíc nevyhovuje jarní
termín, protože je práce na zahrádkách.
Rozhodli jsme se proto, že termín posu-
neme na listopad a zkusíme zajistit do
každé skupiny alespoň jednoho zájemce
tak, aby jich bylo alespoň 5.

Věřím, že se ještě zájemci najdou, aby
se mohlo pokračovat.

Několik slov
o mateřské škole

Mateřská škola na Hukvaldech má od
září 2002 tři oddělení. Dvě jsou celoden-
ní, jedno polodenní. Celkem máme 57
zapsaných dětí. V oddělení jsou děti od
2,5 do 6,5 let. Máme třídy věkově smíše-
né. Respektujeme přirozenou dětskou
skupinu, nenarušujeme sourozenecké
vztahy. Získáním třetího oddělení mohou
být kladně vyřízeny všechny žádosti rodi-
čů o umístění dítěte v předškolním zaří-
zení.

Od září prodělává mateřská škola ještě
jednu velkou změnu. Pro předškolní
vzdělávání byl vydán Rámcový program,
který v souladu s novým školským záko-
nem a v návaznosti na obecné cíle vzdě-
lávání postihuje a charakterizuje široce
pojatý elementární vzdělanostní základ.
Jako zavazující dokument by měl vstou-
pit v platnost od 1. září 2003. Protože se
však jedná o zásadní změnu v rámci celé

koncepce mateřské školy, naše školička
začala na jeho tvorbě pracovat již v letoš-
ním školním roce. Uvedením Rámcové-
ho programu do života přestane platit
dosud platná dokumentace v podobě
osnov, plánů, metodických příruček,
které do značné míry sjednocovaly podo-
bu škol.

Každá škola nyní dostala prostor vypra-
covat si svůj školní i třídní vzdělávací
program, určit metody, formy a postupy
v práci s dětmi. Doporučuje se využívat
samostatnost dítěte, individuální pří-
stup, skupinovou práci, dítě má získávat
informace na základě prožitku, má mít
možnost svobodné volby, má se projevit
v konkrétní činnosti, máme omezovat
frontální, kolektivní formy práce.

Když jsme se zamýšleli nad zaměřením
mateřské školy, vzali jsme v úvahu krásné
přírodní prostředí a kulturní tradice,
které se váží k naší obci. Proto vznikl
vzdělávací program s názvem „Pod sta-
rým hradem“. Hlavním cílem programu
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je: rozmanitými činnostmi působit na
dítě ve všech oblastech rozvoje jeho
osobnosti, respektovat individuální
zvláštnosti a na základě získaných vědo-
mostí a návyků vytvářet kladný vztah
k přírodě, její ochraně a kulturní tradici
obce.

Vzdělávací obsah se skládá s 10 hlav-
ních měsíčních témat:
11. Pohádkou to začíná září
12. Tajemství proutěného košíku říjen
13. Les čaruje – barevná kouzla listopad
14. Doba překvapení a štěstí prosinec
15. Královna Zima u nás hradě leden
16. Tiše, děti, ježek spí únor
17. Otvírání zlaté brány březen
18. Co nám prozradila vrba duben
19. Příroda se raduje květen
10. …a strašidelným lesem končí červen

Každé měsíční téma je rozpracováno
do týdenních podtémat. Například dub-

nové téma Co nám prozradila vrba má
podtémata:

1. Zvířata na silnici nepatří
2. Jaro má svátek
3. Ptáčci cvrlikají — hudba kraje
4. I Země má svůj velký den
Týdenní podtémata se dělí na denní

program. V týdnu Zvířata na silnici ne-
patří se budeme věnovat

— semaforu,
— dopravní značce,
— chodci,
— dopravní nehodě — první pomoc,
policie, sanitka.

Je to pro nás práce nová a jsme rádi, že
jsme začali s předstihem. Budeme moci
využít klady a vyvarovat se věcí, které se
neosvědčily. V práci se však řídíme myš-
lenkou: jsme tu pro děti a pracujeme tak,
aby dítě bylo spokojené a šťastné.

Vladimíra Nevludová, ved. učitelka MŠ

Proč takto?
Vážení spoluobčané, ráda bych vás in-

formovala o změnách, které je nutno
provést v naší školní kuchyni. Bohužel
všechny tyto změny si vyžádají nemalé fi-
nanční prostředky. Jsou však nezbytně
nutné, a to v co nejkratší době. Jinak se
obec vystavuje nebezpečí finančních po-
kut ze strany Krajské hygienické správy.

V letošním roce se podařilo zajistit fi-
nance na obnovu nejdůležitějších zaříze-
ní školní kuchyně. Je to: velkokapacitní
robot, pečící pánev a myčka nádobí.
Každá žena ví, jak jsou v kuchyni tyto
stroje důležité. Při krájení zeleniny, mí-
chání těsta nebo bramborové kaše se bez
malých šlehačů a hnětačů neobejdeme.
Ve škole na to potřebujeme zařízení dale-
ko větší. Bohužel to v naší školní kuchyni
už má 25 let a při každodenním používá-
ní už prostě dosloužilo. Proto jsem ráda,
že zastupitelé pochopili nutnost nákupu
nového robota.

Dalším zařízením je pečící pánev, která
není o moc mladší než robot. Je totiž

z roku 1980: Proto uznáte, že i ona má
svůj zenit daleko za sebou. Dalo by se
říci, že po 23 letech služby je ve více než
seniorském věku a přepočteno na roky
lidské je z ní pěkná stařenka.

V neposlední řadě bych se ráda zmínila
o myčce na nádobí. Ta je také ve věku 23
let hodně starou dámou. Mytí nádobí v ní
je pomalu kvizová záležitost, protože ne-
víte-li, kam dodat kuchyňský jar, neza-
vřete ji, a když nevíte, kam bouchnout,
tak ji ani nespustíte. Prostě je už hodně
vrtošivá a nepomůže ani prosba ani křik.

Popsáním těchto strojů jsem chtěla na-
stínit vážnost situace. Můžeme neustále
diskutovat o vyhlášce, která nám ze záko-
na ukládá povinnost, jak má být školní
kuchyně vybavena. Můžeme se přít
i o tom, zda dojde k její změně či nikoliv.
V danou chvíli platí a to je směrodatné.
Mohu s radostí přiznat, že díky malé fi-
nanční injekci, která letos konečně do
školní kuchyně přišla, zalepíme na chvíli
hygieně ústa. Bohužel se ale moc radovat
nemůžeme, protože je to opravdu pouze
malá kapka v celkových investicích, které
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si kuchyně vyžádá. Já, coby věčný opti-
mista, ale věřím, že bude oceněna ales-
poň snaha ze strany obce situaci řešit.

Bohužel ten největší kus práce máme
teprve před sebou. Stavební úpravy
budou takovou zátěží pro rozpočet, že je
nutné se na ně připravit a začít s nimi po-
čítat. Já však věřím, že až toto obec zvlád-
ne, dočká se upřímného poděkování ze
strany rodičů a také seniorů, kteří se
u nás stravují. V kuchyni totiž platí, čím je
lepší technologie zařízení, tím lepší jídlo
uvaříte.

Doufám, že tento článek alespoň tro-
chu osvětlí věčné tahanice o peníze pro
školu a školní kuchyni zvlášť a hlavně že
pomůže i neinformovaným vysvětlit,
proč pořád peníze chceme.

Ivana Kapsiová, vedoucí školní kuchyně

Co bych chtěl
(Sny a přání dětí 3. ročníku)
Chtěl bych kolo, které by troubilo před

autem. Boty, které by chodily samy,
lampu Aladina, džus, který by nikdy ne-
došel, létající dům, počítač, který by se
uměl smát. A aby se v obchodech nepla-
tilo. Chtěl bych mít video, které by se
samo zapínalo, a metr, který by byl neko-
nečný. A abych nikdy nezemřel.

Kubík Kološ
Chtěl bych mít fixy, které by nikdy ne-

dopsaly. Boty, které mě donesou tam, kde
chci. Baterky, které by se nikdy nevybily.
Kolo, které by jezdilo samo. Medvídka,
který by se se mnou učil a povídal mi po-
hádky. Chtěl bych, aby bylo pořád léto.
A pero, které by za mě psalo úkoly. Hrnec,
který by vařil samé dobroty. Stroj na žvý-
kačky a zmrzlinu, ze které by nikdy neu-
bylo.

Denis Pustějovský
Chtěla bych mít létající školu, Aladinův

koberec, hodnou sestru, pytlík, který by
mi podával věci, hřebínek, který by sám
česal. Umyvadlo, kterému jen řeknu: „Te-
plou!“ a ono by pustilo teplou vodu. Když

řeknu: „Studenou!“, pustilo by studenou
vodu. Taky bych chtěla, aby bylo pořád
hezky, aby se všichni měli rádi a byli
pořád zdraví, a abychom poslouchali
paní učitelku.

Klára Saranová
Chtěl bych mít video, nové kopačky,

psa, playstation, káru, velkou paměť do
počítače, hokej na počítači. Aby před
domem bylo fotbalové a tenisové hřiště
a já byl nejlepší hráč fotbalu i tenisu.

Roman Divila
Já bych chtěl mít robota, který by uklí-

zel, pero, které by za mne psalo úkoly, lé-
tající koberec, láhev pepsi, ze které by
nikdy neubylo, motorové boty, auto na
vodu, jezdící chodník, strom, na kterém
by rostly bonbóny, balón, který by hrál
sám, a své vlastní TESCO.

Břetík Matula
Chtěla bych mít tabletky, které by byly

na všechny nemoci. Postel, která by mě
donesla až do školy, robota, který by za
mě uklízel a dělal úkoly. Jezdící chodník,
kterému bych řekla kam chci jet, a on by
mě tam dovezl. Boty, které by samy cho-
dily. Vysavač, který by za mě vysával, hře-
ben, co sám češe, strom, který by měl
i přes zimu jablíčka. A aby škola začínala
v 9.00 hod a končila v 12.00 hod.

Katka Dryjáková
Chtěl bych mít robota, který by za mě

psal úkoly, prut, který by pořád chytal
ryby, boty, které by mě odvezly do školy,
pokladničku, kde bych měl pořád peníze,
fixy, které by se nikdy nevypsaly, tužky,
které by za mě kreslily, láhev, kde by
pořád byla coca cola, kolo s 50 přehazo-
vačkami, které by mě samo vozilo. Taky
bych chtěl svého dvojníka.

Honza Ermis
Přeji si zdraví, peníze, motor na káru,

řidičák na auto a motorku, pojízdnou
školu, robota na úkoly, dobře řídit, mít
práci, ve škole samé jedničky a chtěl bych
být dobrý kamarád.

Tomáš Hrček
Chtěl bych mít dům s krásnou zahra-

dou, za domem studánku, ve které by



byla pepsi, vedle strom, na kterém by
rostly čokoládové bonbóny. Létající ko-
berec, počítač, který by mě naučil cizí ja-
zyky, auto na vzduch, kolo, na kterém
bych nemusel šlapat, a chtěl bych být tolik
chytrý, že bych nemusel chodit do školy.

Michael Kuběna

Chtěla bych mít motýlí šaty všech
druhů, prsten, kterým bych otočila a byla
by ze mě princezna. Mít neviditelný
plášť, létající koberec, který by mě done-
sl, kam bych si přála. Chtěla bych tlačítko,
které bych stiskla a už by byl uklizený celý
byt, auto, které by mělo křídla, ovladač,
kterým bych měnila roční období, a další
tlačítko, které bych stiskla a už bych
všechno uměla. A ještě bych si přála mít
kamaráda, s kterým bych se nikdy nepo-
hádala.

Veronika Kovalová

Chtěl bych mít lízátko, které bych nikdy
nedolízal, motorové boty, pero, které by
za mě psalo domácí úkoly, aby na stro-
mech rostly zmrzliny. Chtěl bych mít
doma opičku, auto na vodu, abych měl
křídla, abych byl nejlepší ve fotbale, nej-
chytřejší na světě a chtěl bych si koupit
štěstí.

Honza Mifkovič

Co bych si přál? Přál bych si nové kolo,
psa, robota, který by mi dělal domácí
úlohy, samé jedničky na vysvědčení,
koně, delší prázdniny, abychom byli
všichni zdraví, novou paměť do počítače,
aby nebyla válka, a lidé nebyli na sebe
lidé zlí.

Vítek Piskoř

Chtěla bych mít létající koberec, pero,
které by samo psalo, hřeben, který sám
češe. Chtěla bych mít strom plný zmrzlin,
ze kterých by neubývalo. Flétnu, která by
sama hrála, létající školu, lítací koště,
gumu, z které by neubývalo, dům na ko-
lečkách. Sestru, která by nikdy nevyrost-
la, a chtěla bych mít mobil, ve kterém by
nikdy nedošel kredit.

Barbora Doležilová

A co vy, co byste chtěli mít?
Zpracovala Romana Pavlíková

V hodině češtiny
Paní učitelka přišla do třídy s papíry

a zadala nám práci, se kterou jsme nepo-
čítali. Nadiktovala nám 7 jarních květin
a my jsme museli vymyslet básně. Doufá-
me, že vám přinesou dobrou jarní nála-
du. A to jsou ty nejlepší:

Tulipán
V záhonku si pěkně roste,
Vodu k němu rychle neste.
Tulipán, jo to je pán.
Je ho všude celý lán.

Červená je jeho hlava,
Kouzlo květin dává.
Ve váze se nám vyjímá,
Ten pohled mě až dojímá.

Markéta Chamrádová
Krokus
V chemii na stole leží krokus,
My deváťáci z něho uděláme pokus.
Rozřezáme ho napříč,
A ejhle, vidíme klíč.

Klíč je od velkého zámku,
Který stojí vedle krámku.
V krámku najdeme krmivo pro psy,
Otočíme se a jdeme ke vsi.

Radomíra Hyklová

Malý tulipán
Malý tulipán na zahrádce si kvete,
Malá včelka se do toho plete.
Tulipán se probudí a hned protáhne se
A malá včelka rychle se k němu snese.

Sedne si mu na lísteček a chce si přivonět,
Tulipán ji setřese, že tulipánu je plný svět.
Malinká včelička smutně odlétá,
A tulipán se jen chichotá.

Petra Šubrtová
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Sněženka
Sněženka je světle bílá,
Jako kdyby se jen myla.
A jak se jí to pěkně myje,
Když venku pořád jenom lije.

Jedno, když se den nemyla,
Celá se hned ušpinila.
Teď, když venku lije,
Sněženka se zase myje.

Tomáš Dryják

pro děti v cyklu „Tvoříme vlastní vydava-
telství“. Tématem byla „Čtyři roční obdo-
bí“ (poezie). Českou část organizovala
Městská knihovna Frýdek–Místek.

Zuzka Míčeková a Eva Chromíková,
také z 8. ročníku, zaslaly své literární
práce do mezinárodní soutěže organizo-
vané Světovou poštovní unií. Letošní
téma „Píši, abych Ti řekl, jak můžeme vy-
tvořit lepší budoucnost“.

Další výsledky očekáváme také z lite-
rární soutěže „Požární ochrana očima
dětí“. Své práce zaslali David Čajánek, 9.
roč. , Karolína Hubeňáková a Barbora Ku-
bošová ze 7. ročníku.

Přejeme mnoho úspěchů!
Nataša Klečková, učitelka

Jak jsme soutěžili
Brzo ráno 7. prosince 2002 se malá sku-

pinka modelářů z Hukvald vydala na sou-
těž, která se každoročně koná v Příboře.
Silnice byly v takovém stavu, že bychom
do Příbora dojeli na bruslích, ale nako-
nec jsme cestu zdolali i autem. Dům dětí
a mládeže Luna Příbor nám za chvíli
otevřel svou vyhřátou náruč, což jsme
uvítali poté, co jsme v autě promrzli. Jako
obvykle byly na videu puštěny filmy o vý-
zbroji a průběhu 2. světové války. Když
jsme vyplnili dotazníky a zaplatili nevel-
ký registrační poplatek, odebrali jsme se
do místnosti s modely. Od rozhodčích
jsme dostali informace o tom, že je
možno si zakoupit zlevněné modely. Při
čekání na vyhodnocení jsme si zahráli
ping-pong, podívali se na televizi a posil-
nili se párkem a minerálkou. Po chvíli
přišel za námi jeden z pořadatelů a sdělil
nám, že se máme dostavit na vyhlášení
výsledků. Výsledky potěšily mne i dalšího
člena naší výpravy. Obsadili jsme druhé
a ve zvláštní soutěži o nejlépe postavený
letoun I. světové války dokonce prvé
místo. Zpáteční cesta byla již příjemnější,
neboť po ledu na silnici nebylo ani pa-
mátky. 

Petr Čajánek, 8. roč.
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Tulipán
Jeden krásný den,
Jsem se podívala ven.
Rozkvetlý tulipán tam byl
A dlouho tam žil.

Přiletěla k němu včela,
Která ho opylit chtěla.
Tulipán však uskočil
A včelku tím zaskočil.

Žil tam dlouho a šťastně,
Jako hlavní hrdinové básně.

Kristýna Štofová

Naše děti a literární
soutěže

Příroda se stala námětem i dalších lite-
rárních pokusů našich žáků.

Anička Doležilová, žákyně 8. ročníku,
se zúčastnila vyhodnocení 15 nejlepší
prací IV. ročníku mezinárodní soutěže



Lyžařský výcvik
7. ročníku

Už dva dny předem jsme byli všichni
sbaleni a těšili se týden plný lyžování
a skvělé zábavy.

Když jsme přijeli k chatě Brian, byli
jsme překvapeni krásou přírody. Vybalili
jsme se a těšili se na večer — to měl být
zábavný program, který chystala služba
dne. První den si nás učitelé rozdělili do
skupin. Další dny jsme se učili pokaždé
něco nového, co jsme ještě neznali. Nej-
lepší ovšem bylo, když jedna nezkušená
lyžařka z naší třídy zastavila celý vlek na
15 minut. Poslední den jsme se s chatou
rozloučili karnevalem, který trval až do
půl jedné.

V sobotu ráno po snídani jsme odjíždě-
li plni smutku, že celý ten týden tak
uběhl. Každý, kromě pár jedinců, se nau-
čil lyžovat. Tento týden byl nezapomenu-
telný!

Veronika Michnová a Tereza Plesníková,
7. roč. 

Coca Cola Cup 2003
Ve středu 2. dubna 2003 se zúčastnil

výběr žáků (hrajících fotbal) ze ZŠ Leoše
Janáčka fotbalového utkání v Dolních
Domaslavicích. Po úvodních slovech uči-
tele, který na tamnější škole učí tělocvik,
mohlo utkání hrané na 60 minut začít.
Tento zápas skončil pro naše hráče po-
rážkou 4:0. Základní sestava hukvaldské-
ho týmu vypadala takto: brankář Radek
Šproch, obránci: Martin Velart, Petr Piš-
tek, Lukáš Stachura a Nikol Petratur, zá-
ložníci Martin Šproch, Tomáš Dryák,
Adam Holub, Zbyněk Velart, útočníci Ri-
chard Míček a Petr Hubeňák, náhradníci
Aleš Petr, Petr Giňovský (v průběhu hry se
sestava měnila). Trenér p. učitel Eduard
Škvara a jako asistent trenéra Ivan Rož-
novský. Hráči si z prohry nic nedělali, ba

právě naopak už si brousí zuby na příští
ročník. Zápas byl součástí turnaje pořá-
daného známou firmou COCA COLA,
která vyrábí nealkoholické nápoje. Tur-
naj se pořádá po celé republice, zúčastnit
se mohou jen týmy, které jsou tvořeny
žáky základních škol.

Petr Pištek, žák 8. roč.

Stolování
Ve středu 19. března nám paní Iva Kor-

netová, která byla mistrovou odborného
výcviku na střední škole, udělala před-
nášku o stolování. Po zvonění jsme se
odebrali do předsálí, kde se přednáška
konala. Paní Kornetová už měla prostře-
né dva stoly. Zeptala se nás, jestlipak
víme, jak jdou jednotlivé chody jídel za
sebou. My to samozřejmě nevěděli, a tak
nám to pověděla. Také nás naučila, které
příbory se k různým pokrmům používají.
Když se čas chýlil ke konci, dala nám pro-
stor pro dotazy, které hned zodpověděla.
Myslíme si, že přednáška s ukázkou byla
poučná, ku prospěchu v životě.

Moc paní Kornetové děkujeme za to, že
si na nás udělala čas.

Markéta Giňovská, Radomíra Hyklová
a Karolína Majerová, žákyně 9. roč. 

Novinky v obecní
knihovně

Pro naše čtenáře máme několik novi-
nek z Knižního klubu i z jiných vydavatel-
ství, které jme pro naši knihovnu nově za-
koupili a v květnu budou k zapůjčení:

Pro dívky, které mají rády dramatické
příběhy nabízíme dvoudílný příběh s ná-
zvem Čarodějnice na útěku a Čarodějnice
se vrací, který napsala Celie Reesová. Mi-
lovníci životopisů si rádi přečtou knihu
O věrném milování Antonie Nedošínské
a Theodora Pišteka nebo povídání Júlia
Satinského Z mého deníku.
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Další titul okouzlí ty, kdo mají rádi zví-
řátka. Jmenuje: Slasti a strasti mladého
zvěrolékaře a je od Davida Granta. Pokud
se vám vybaví knihy Jamese Heriota, je
prý tento příběh jeho vyprávění o zvířa-
tech podobný.

Naše čtenářky jistě uvítají další román
od Danielle Steelové Pozdní láska nebo
novou knihu Patricie Shavové Hledači
opálů, Catherine Coulterové Past na
ovečku a Laurenta Joffrina Zapomenutá
princezna. Známá je i Joan Johnstonová,
která píše romantické příběhy o Texasu –
třeba román Texasan. Pro čtenáře všech

věkových kategorií bychom doporučovali
autorku Barbaru Erskinovou a její Králov-
ství stínů.

Mnozí čtenáři rádi čtou historické ro-
mány. V naší nabídce najdou hned dva ti-
tuly od Jana Bauera: Podivné konce čes-
kých panovníků a Podivné konce českých
panovnic.

Zastoupen je i thriller a erotika, a to
v knihách Nakažlivá smrt a Učitel lásky.
Pro muže nabízíme knihu Hrozba teroris-
mu (islamisté a jejich tajná síť), kterou
napsal Udo Uljkotte.

Stanislava Fojtíková, ekonomka ZŠ
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Vznik zástavby
na Horním Sklenově
— pokračování

Domovní číslo 40 — zemědělskou
usedlost — vybudoval v roce 1902 Anto-
nín Kuboš, který byl synem největšího
hornosklenovského sedláka. Jeho bratr
Josef zůstal na „domácím“ — čísle 5. Vin-
cenci Kubošovi, který č. 40 zdědil po
svém otci, byl v padesátých letech celý
majetek zkonfiskován, on sám byl poslán
k „pétepákům“, matka, která s ním hos-
podařila, musela z obce odejít k dceři.
Několik let majetek spravoval tehdejší
MNV, později ho převzalo JZD (jednotné
zemědělské družstvo). Pole i les byla vrá-
cena v 90. letech v restituci příbuzným,
a to mimo stavení, která byla prodána
a restituce se na ně nevztahovala.

Číslo 41 bylo postaveno v roce 1904 na
místě bývalé dřevěnice — výminku k č. 10
— Jiřím a Barborou Matulovými. Z toho
lze dovodit, že Matulovi, kteří jsou jeho
vlastníky, pocházejí právě z tohoto čísla.

U čísla 42 pan Mlčoch píše, že bylo po-
staveno v roce 1905 na pozemku odště-
peném od č. 10, kde prý stávala kovárna
bratrů vlastníka č. 10. Dědictvím přešla

na Josefa a Emilii Bittnerovy, kteří
v tomto domku provozovali ob-
chod.

Pozemek pro stavbu č. 43 —
obydlí a porážku dobytka — byl
odkoupen od vlastníků č. 6
Janem Sobotíkem. Objekt byl
postaven v roce 1907 u cesty na
Mniší. Toto číslo bylo rekolaudo-
váno na rekreační chalupu
a v roce 1985 přiděleno novo-
stavbě rodinného domku
manželů Strakošových, který
je postaven na pozemku patří-
cím k čp. 8.

Číslo 44 bylo postaveno
v roce 1924 Aloisem Brusem
na pozemku arcibiskupství.
Rodinou Brusovou je do-
dnes vlastněn.

Rovněž č. 45 bylo posta-
veno na pozemku arci-
biskupství Vincencem
Jurečkou, podle pana
Mlčocha až v roce
1933 mu bylo přidě-
leno popisné číslo.
Dalšími vlastníky
jsou potomci Vin-
cence Jurečky. 

Domek s číslem 46



postavil v roce 1929 Vác-
lav Fojtík na obecním

pozemku na Pales-
kách. Domek byl
v roce 1938 prodán
v dražbě. Nyní má
dva vlastníky, prošel

rozsáhlou stavební re-
konstrukcí.

V roce 1934 vybudoval
na arcibiskupském po-
zemku domek č. 47 Fran-

tišek Volný. Také dvě další
čísla byla postavena na po-

zemcích vzniklých po parce-
laci.

Domek s číslem 48 postavil
v roce 1932 František Hrnčá-
rek, v 70. letech prošel rekon-

strukcí, rodině Hrnčárkových
stále patří.
Domek číslo 49 postavil na po-

zemku arcibiskupství v roce
1934 pan Karel Světlík. Domek
byl rovněž rekonstruován, patří
rodině Šplíchalových.

Číslo 50 vybudoval v roce 1929
na obecním pozemku na „Pales-

kách“ František Fojtík, V 90. letech
byla kolaudována jeho přístavba, původ-
ní objekt byl stavebně rozdělen, druhá
část byla očíslována č. 69. Obě čísla po-
pisná patří rodině Fojtíkových.

Číslo 51 postavil v roce 1929 Čeněk Foj-
tík, rovněž na pozemku patřícím obci na
Paleskách. I tento domek byl rekonstruo-
ván a stavebně rozdělen, druhé čp. je 68.

Domek č. 52 byl postaven v roce 1929
Františkem Kubačákem na pozemku
z parcelace hukvaldského velkostatku.
I dnes patří domek jeho potomkům.

Domek č. 53 postavil na pozemku arci-
biskupství rozparcelovaném v roce 1924
Josef Ermis. V sedmdesátých letech byl
prodán rodině Hladných z Brušperku,
patří jí dodnes.

Číslo 54 bylo přiděleno v roce 1939 při
bytové reorganizaci sušárně na zahradě

usedlosti č. 6. Objekt
byl zbourán a číslo
bylo přiděleno v roce
1953 výměnku k č. 5,

který si postavila u cesty z Hukvald na
Mniší Hermína Kubošová, dnes patří ro-
dině Kapsiových (na mapce není).

Také číslo 55 bylo výminkem, a to ke
statku číslo 8. Do domovní reorganizace
v roce 1939 měl objekt č. 8 b (na mapce
není). Dnes je domek přestavěn, v 80. le-
tech 20. století byl rekolaudován na re-
kreační chalupu s číslem 0121 a číslo po-
pisné 55 dostala novostavba manželů Po-
rubových. Ta je již na zcela jiném místě —
první domek vlevo u cesty z Drážek na
Horní Sklenov.

Číslo popisné 56 bylo postaveno v roce
1942 Jindřichem Matulou na pozemku
odštěpeném od čp. 41. V hospodářské
části objektu byla provozována truhlář-
ská dílna.

Číslo 57 bylo postaveno v roce 1953 na
pozemku patřícím k čp. 17 Rudolfem Ba-
gárem, a to na místě bývalé sušárny. Ro-
dině Bagárových dosud patří.

Číslo 58 postavili v roce 1953 manželé
Felix a Josefa Janoškovi na pozemku,
který při parcelaci koupil Josef Mališ.
Patří rodině Janoškových i v současné době.

Tímto popisným číslem končí záznamy
pana Hynka Mlčocha. Další poznatky
jsem čerpala z dokumentů na obecním
úřadě.

Domek číslo 59 byl kolaudován v roce
1953. Je postaven na pozemku, který po
parcelaci arcibiskupského majetku byl ve
vlastnictví Josefa Fajkusa. Domek byl re-
konstruován v 80 letech 20. stol. Patří ro-
dině Fajkusových.

Domek číslo 60 byl postaven v roce
1958 manžely Veličkovými na pozemku,
který byl dříve arcibiskupský a po parce-
laci byl v majetku paní Marie Posekané
(matka paní Veličkové).

Domek číslo 61 vybudoval v roce 1958
pan Jaroslav Písařovic, pozemek rovněž
v minulosti patřil arcibiskupství. Kdo ho
získal v parcelaci a od koho ho nabyli sta-
vebníci, se mi nepodařilo zatím zjistit.

Domek číslo 62 byl kolaudován v roce
1976, postavil ho na pozemku patřícím
k číslu 45 pan Ladislav Lednický.
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Další domek číslo 63 manželů Koníč-
kových byl kolaudován v roce 1968. Je po-
staven na pozemku, který patřil k čp. 26

Dům číslo 64 postavil v roce 1976 pan
František Tobola. Pozemek patřil k číslu 4.

Domek číslo 65 byl v roce 1979 posta-
ven na zahradě u čísla 5 panem Antoní-
nem Kubošem.

Domek číslo 66 (pan Kovář, dnes Práš-
kovi) vznikl přestavbou bývalé garáže
u čísla 26.

Novostavba s číslem 67 byla v roce
1988 postavena panem Janem Matulou,
a to na pozemku patřícím k číslu 41.

Číslo 68 bylo přiděleno po rekonstruk-
ci a stavebním rozdělení domu číslo
51přiděleno jeho druhé části.

Číslo 69 bylo přiděleno druhé části
domu číslo 50.

Rodinný domek s číslem 70 dokončili
v roce 1993 manželé Hrčkovi. Je postave-
na na pozemku, který patřil k č. 27.

Číslem 71 je označena dílna pro opravy
automobilů pana Jana Matuly. je v blíz-
kosti čísla 67, byla postavena na pozem-
ku, který patřil k nemovitosti s číslem 41.

Rodinný domek s číslem 72 byl posta-
ven v roce 2000 panem Chovančíkem na
pozemku v místě, kde původně stávalo
stavení číslo popisné 25.

V příštím čísle budeme pokračovat
vznikem domů na Hukvaldech.

Karla Klečková
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Selské rebelie
na Hukvaldech

Vážení čtenáři, jistě vám neušlo, že na
25. a 26. května je připraven program
s názvem 

Selské rebélie na Hukvaldech aneb „Jak
vzbouření sedláci na hrad táhli „a co
z toho vzejde, nevííííííííme… 

Tvůrci programu mají na mysli hu-
kvaldskou rebelii v roce 1775. Určitě si
rádi osvěžíte znalosti historie Hukvald,
proto uvádíme, co o selské vzpouře
v roce 1775 napsal ve své publikaci… pan
Rostislav Vojkovský:

K připravované vzpomínce na selkou
rebelii v roce 1775.

Poddanské nepokoje, odpor proti ro-
botám a nelidskému zacházení ze strany
úředníků jsou — jak ze školního dějepisu
víme — průvodními jevy zvláště tzv. doby
pobělohorské, tj. po roce 1620. Na Hu-
kvaldech došlo k více povstání podda-
ných — kromě známého a do jisté míry

úspěšného v roce 1695 zvedli poddaní
sedláci hlavy i o 70 let později. Doba, ve
které se procházkou dějinami panství
ocitáme, byla na hony vzdálená dnešní-
mu životu i starostem. Myslí-li si někteří,
že to byly „staré dobré časy“, je na omylu.
Nepřežili bychom v té době se svými ná-
roky a velmi brzy bychom se dostali do
sporu s vrchností. Považte, že třeba i ná-
vštěva jiného města, než kde sedláci jez-
dívali na trh, byla podezřelou a mohla být
trestána napoprvé přísným napomenu-
tím. Dovedeme si představit pracovat 12
hodin denně v poli nebo bydlet v tma-
vých páchnoucích světnicích s ostatními
třeba i dvanácti lidmi, třeba i naprosto ci-
zími? A to bez hygienických prostředků,
o kterých říkáme, že jsou základní? Při-
tom prokazovat nadřízeným úctu uklá-
něním a smekáním a hovořit s nimi s hla-
vou sklopenou? Dnes neděláme rozdíly
mezi sebou navzájem, kdysi bylo povin-
ností i chovat se a oblékat podle toho,
kam jsme byli svým postavením a majet-
kem zařazeni.
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Tím ale lidé tenkrát příliš netrpěli, va-

dily jim mnohem více nesnesitelné robo-
ty, tedy práce zdarma pro vrchnost.
Pamětníci si jistě vzpomenou na proslulé
„mamulovky“, tedy pracovní soboty, za
doby nedávno minulé; v 18. století jich
bylo za rok i sto. Není divu, že si stěžovali
až u zemských úřadů v Brně, že pro pří-
lišnou zaměstnanost pro vrchnost zane-
dbávají své vlastní hospodářství, které je
živí. Část stížností poddaných na nespra-
vedlivé roboty, daleké cesty a jiné, byla
zemským guberniem uznána za opodsta-
něná a 6. února roku 1773 jim byly zmír-
něny některé dosavadní povinnosti — ze-
jména vození různého tovaru daleko na
Moravu nebo do Slezska. Robotníkům při
plavení dřeva do frýdlantských hamrů
bylo povoleno pro neobyčejně namáha-
vou práci v ledové vodě nepracovat dva-
krát po sobě a nepomáhat při stavbě ka-
menné zdi obory mimo svou robotní po-
vinnost. Museli však nadále na své nákla-
dy vydržovat na hradě mušketýry a platit
za dříví.

Odbojní poddaní povstali proti vrch-
nosti v roce 1775 i na panství hukvald-
ském. Bylo to za hejtmana Uhláře. Živě se
začali zajímat o dění ve východních Če-
chách, kde vypukla na jaře otevřená re-
belie proti pánům. Právě když měli vyjet
na panská pole, odmítli robotovat, stejně
jak to udělali před 9 lety. Svolali si schůzi
všech nespokojených z panství na mís-
tecké náměstí na pondělí 26. června. Při-
šlo jich veliké množství a přítomni byli
i generál Kirchheim a vrchní komisař,
kteří hned poslali 250 vojáků do jednotli-
vých vsí, aby tam udělali pořádek. Požá-
dali o vojenské posily z Opavy, kde bylo
vrchní velitelství, a z Frýdku, odkud přišla
celá setnina a dokonce opavský generál
Hohenzollern.

Vzbouřené sedláky uvěznili. Ani tento-
krát nebyli sedláci zastrašeni a asi 300 se
jich dva dny na to shromáždilo na třech
místech v oboře pod hradem. Vyhlašova-
li, že neodejdou, dokud jim nebude
vydán nový robotní patent, který prý
úředníci v zámku před nimi ukrývají,
a dokud neodejdou vojáci nastěhovaní
z příkazu pánů v jejich vsích. Přijel s nimi
jednat sám generál Kirchheim, ale proto-
že se nedověděl nic, než že půjdou se
svými požadavky až k samotné císařovně
do Vídně, poslal sem 60 vojáků ze slez-
ského 56. Colloredova pluku. Sedláci sice
pokojně odešli domů, ale s vyhrůžkou, že
zítra přijdou znovu i s celými svými rodi-
nami. Vojákům bylo nařízeno je proná-
sledovat a nejhlasitější mluvčí i ostatní
zatknout. Ještě téhož dne se ocitli zpátky
na Hukvaldech ve vězení, zejména ti
z Fryčovic, Staříče, Závišic, Palkovic a Svi-
adnova, kde byli druhého dne vyslýcháni.
Někteří byli posláni domů a jiní dále věz-
něni; tři největší rebelanty deportovali
k hrdelnímu soudu do Nového Jičína,
mezi nimi i Františka Brože, který byl po-
važován za největšího podněcovatele
vzpoury, protože dokazoval, že viděl při
svých cestách do Uher a do Vídně nový
robotní patent, čemuž všichni uvěřili.

Rebelie přísně vyšetřována. Dalších asi
sto poddaných se shluklo v hukvaldské
oboře hned v pátek 30. června. V noci na
sobotu sem přijel krajský hejtman Zebo
z Brachfeldu a od pondělka 3. července
začalo přísné vyšetřování. Obesláni byli
fojtové z dědin a burmistři a starší a ještě
další a znovu vyslýcháno 62 vězněných
od minulého pondělka. Kdo ne dost
ochotně vypovídal, byl položen na lavici
a práskán holí, leč více než o novém pa-
tentu se od něj nedověděli. Krajský hejt-
man doporučoval přísné trestání a mladé



poslat na vojnu. Z Kroměříže ještě v ono
pondělí přijel na pomoc pluk vojáků na
Příborsko s rozkazem zamezit jakékoli re-
belii; čtyři vězněné z Nového Jičína pře-
vezli do Kroměříže.

Ve středu 5. července bylo po všem, ale
už v polovině měsíce poslali zklamaní
poddaní stížnost k samotné císařovně do

Vídně, čímž se stalo, že nastalo nové vy-
šetřování a 11. října byl vyhlášen rozsu-
dek. To už byl skutečně od září na světě
nový patent a všichni obvinění i věznění
byli propuštěni a jen přísně napomenuti.

(Použito z publikace Hukvaldy, hrad ji-
hovýchodně od Příbora od Rostislava
Vojkovského.)

Hukvaldsk˘ obãasník 22WWWW

Obrázek:
Rytina z poloviny 18. století, tedy při-

bližně z doby, o které byla právě řeč. Na ní
je vyobrazen hrad v celé své kráce než
začal upadat a pustnout. Všimněme si
však více podhradí. Oboru ohrazuje dře-
věný plot a na místě dnešního návsí je jen
shluk budov panského úřadu s byty úřed-
níků. Kostel ještě nestál, ale již se rýsova-
la budova pozdějšího zámku. Zcela vpra-
vo je panský dvůr. Také dvě postavičky

v popředí nás zaujmou — je to nějaký po-
cestný rozmlouvající s mnichem. Idyla?
Pro někoho snad ano, zdaleka ne všichni
obyvatelé byli znevolněnými vesničany.
Pro ty však znamenal „zámek“ s všemoc-
nými úředníky zhmotnělou hrůzu.

Románově toto téma zpracoval ve své
knize Živly Bohumír Četyna. Ta určitě
také stojí jako i ostatní tři knihy tetralogie
(Valašský vojvoda, Jednou za slunovratu,
Zbojníci, Živly) za přečtení.
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HHrraadd  HHuukkvvaallddyy  vv kkvvûûttnnuu  aa ããeerrvvnnuu  22000033
VV dduubbnnuu je otevfieno kkaaÏÏdd˘̆  vvííkkeenndd  aa oo VVeelliikkoonnooccíícchh  oodd  99..0000——1166..0000  hhoodd..
VV kkvvûûttnnuu a vv ããeerrvvnnuu máme otevfieno ddeennnnûû  mmiimmoo  ppoonnddûûllíí  oodd  99..0000——1188..0000  hhoodd..

VV ssoobboottuu  aaÏÏ  ddoo  1199..0000  hhoodd..
DDoopprroovvooddnn˘̆  pprrooggrraamm::
1. kvûtna:

SSlleett  ããaarrooddeejjnniicc  aa jjiinn˘̆cchh  ssttrriigg  
aanneebb  ooppûûtt  fifiááddíímmee
nnaa  hhrraaddûû  HHuukkvvaallddyy……

8. kvûtna: 
NNaammaalluujj  jjaarroo……  ttrraaddiiããnníí
mmaalloovváánníí  ddûûttíí  nnaa  hhrraaddûû  ss vv˘̆ssttaavvoouu
vvzznniikkll˘̆cchh  ddûûll  aa ddíílleekk ((vv˘̆kkrreessyy  ii ppaasstteellkkyy  pprroo  vvááss  ppfifiiipprraavvíímmee))

16—17. kvûtna
LLeeggeennddyy  aa ppoovvûûssttii  hhrraadduu  HHuukkvvaallddyy  ——  ppoovvííddáánníí  oo hhiissttoorriiii  hhrraadduu  bbuuddee  ddooppllnnûûnnoo
oo ppoovvûûssttii  aa lleeggeennddyy,,  ccoo  ssee  kkddyyss  ddûûlloo  nnaa  hhrraaddûû  aa vv ookkoollíí  hhuukkvvaallddsskkéémm

24—25. kvûtna
SSeellsskkéé  rreebbéélliiee  nnaa  HHuukkvvaallddeecchh  aanneebb  „„JJaakk  vvzzbboouufifieenníí  sseeddllááccii  nnaa  hhrraadd  ttááhhllii““  aa ccoo
zz ttoohhoo  vvzzeejjddee,,  nneevvíííííííííííííííímmee……

31. kvûtna—1. ãervna
SSookkoollnniicckkéé  ddnnyy  ——  jjiiÏÏ  ããttvvrrtt˘̆  rrooããnnííkk  oobbllííbbeennééhhoo  sseettkkáánníí  cchhoovvaatteellÛÛ  ddrraavvccÛÛ
ss uukkáázzkkaammii  lloovvuu……
VVeeããeerr  3311..  kkvvûûttnnaa::  HHoopp  TTrroopp  nnaa  hhrraaddûû  ——  kkoonncceerrtt  oobbllííbbeennéé  ttrraammppsskkéé
aa ffoollkkoovvéé  sskkuuppiinnyy

PPrráázzddnniinnoovv˘̆  pprrooggrraamm  aa pprrooggrraamm  vv zzááfifiíí
aa fifiííjjnnuu  ddáámmee  nnaa  vvûûddoommoosstt  vv kkvvûûttnnuu..
BBuuddoouu  ii ssttrraa‰‰iiddllaa,,  ssllííbbiillaa  ÏÏee,,
vv hhoojjnnéémm  ppooããttuu  ooppûûtt  ppfifiiilleettíí..
DDooppoorruuããuujjeemmee  vvyyuuÏÏíítt  ppfifieeddpprrooddeejjee  vvssttuuppeenneekk..

Tel. Kanceláfi v Ostravû: 596 126 067
Hrad Hukvaldy: 558 699 323
Pfiedprodej na hradní programy: hrad i MûIC
v Ostravû (u Elektry) a v IC — Fr˘dek–Místek,
Kopfiivnice, Nov˘ Jiãín, Fren‰tát
Informace: wwwwww..jjaannaacckkoovvyy--hhuukkvvaallddyy..cczz
Mail: iinnffoo@@jjaannaacckkoovvyy--hhuukkvvaallddyy,,
hrad@janackovy-hukvaldy
ZZmmûûnnaa  pprrooggrraammuu  vvyyhhrraazzeennaa..

âERVEN 2003
MMeezziinnáárrooddnníí  hhuuddeebbnníí  ffeessttiivvaall  JJaannááããkkoovvyy  HHuukkvvaallddyy  22000033
2200..  ããeerrvvnnaa——1122..  ssrrppnnaa
PPoo  zzáá‰‰ttiittoouu  pprreezziiddeennttaa  ââeesskkéé  rreeppuubblliikkyy  ppaannaa  VVááccllaavvaa  KKllaauussee  aa ppaanníí  LLíívviiee  KKllaauussoovvéé

Foto: Saša Litov
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HHrraadd  aa aammffiitteeááttrr  vv oobboofifiee

20. ãervna — hrad — veãer od 20.00 hod. — NNeejjúússppûû‰‰nnûûjj‰‰íí  ppfifieeddssttaavveenníí

llooÀÀsskkééhhoo  MMHHFF  JJaannááããkkoovvyy  HHuukkvvaallddyy:: EE..  FF..  BBuurriiaann::  VVoojjnnaa,, úãinkuje: NNáárrooddnnííhhoo

ddiivvaaddlloo  mmoorraavvsskkoosslleezzsskkéé

21. ãervna — hrad — 16.00 hod.

JJaannááããeekk  ——  BBeeeetthhoovveenn

Leo‰ Janáãek: Smyãcov˘ kvartet ã. 1 + Smyãcov˘ kvartet ã. 2

Ludwig van Beethoven: Smyãcov˘ kvartet B dur, op. 130, úãinkuje: WWaalliinnggeerroovvoo

kkvvaarrtteettoo

21. ãervna — amfiteátr v obofie — 19.00 hod.

LLeeoo‰‰  JJaannááããeekk::  PPfifiííhhooddyy  llii‰‰kkyy  BByyssttrroouu‰‰kkyy,, úãinkuje: MMoorraavvsskkéé  ddiivvaaddlloo  OOlloommoouucc

22. ãervna — hrad — 16. 00 hod.

JJaannááããeekk  ——  KKooddáállyy  ——  MMeessssiiaaeenn

Leo‰ Janáãek: Sonáta pro housle a klavír, Zoltán Kodály: Sonáta h moll

pro violoncello sólo, Olivier Messiaen: Kvartet na konec ãasu

Úãinkuje: KKaarreell  DDoonnhhaall,,  XXeenniiaa  DDoohhnnaalloovváá--··lljjaacchhttoovváá,,  PPeettrr  PPrraauussee,,

VVááccllaavvaa  ââeerrnnoohhoorrsskkáá

22. ãervna — amfiterátr v obofie — 18.00 hod.

LLaa‰‰sskkéé  ttaannccee  ——  SSlloovvaannsskkéé  ttaannccee

Leo‰ Janáãek: La‰ské tance, Antonín Dvofiák: Slovanské tance,

úãinkuje: SSeevveerrooããeesskkáá  ffiillhhaarrmmoonniiee  TTeepplliiccee,,  DDiirriigguujjee::  PPeettrr  ··uummnnííkk

24. ãervna — hrad — 18.00 hod.

SSvvaattoojjáánnsskkáá  nnoocc  nnaa  hhrraaddûû

William Shakespeare: SSeenn  nnooccii  ssvvaattoojjáánnsskkéé,, úãinkuje: SSlleezzsskkéé  ddiivvaaddlloo  OOppaavvaa

28. ãervna — hrad — 16.00 hod.

Josef Kohout: LLee  sseerrrruurrrriieerr  ((ZZáámmeeããnnííkk)),, úãinkuje: NNáárrooddnníí  ddiivvaaddlloo

mmoorraavvsskkoosslleezzsskkéé,,  ffeessttiivvaalloovváá  pprreemmiiéérraa

28. ãervna — amfiteátr v obofie — 18.00 hod.

PPrraaÏÏsskk˘̆  kkoommoorrnníí  bbaalleett  aa JJaannááããkkoovvoo  kkvvaarrtteettoo (Baletní projekt

na hudbu Leo‰e Janáãka)

29. ãervna — hrad — 15.00 hod. 

AAnnttoonniioo  VViivvaallddii  nnaa  hhrraaddûû,, Úãinkují: SSoolliissttii  ddii  PPrraaggaa  aa LLuubboommíírr  BBrraabbeecc

29. ãervna — hrad — 17.00 hod.

KKrráálloovvsskkáá  hhaarrffaa  nnaa  hhrraaddûû (Bach, Haydn, Dusík, Spohr, Liszt, Prokofjev a dal‰í)

Úãinkuje: JJaannaa  BBoouu‰‰kkoovváá

29. ãervna — amfiteátr v obofie — 19.00 hod.

AAnnttoonníínn  DDvvoofifiáákk::  ââeerrtt  aa KKááããaa,, úãinkuje: NNáárrooddnníí  ddiivvaaddlloo  mmoorraavvsskkoosslleezzsskkéé

VVssttuuppnnéé  nnaa  ffeessttiivvaall  vv pprrooddeejjii  jjiiÏÏ  oodd  kkvvûûttnnaa  vv ppookkllaaddnnûû  hhrraadduu  aa MMûûIICC  vv OOssttrraavvûû..

Tel. 596 126 067 (i fax) nebo 558 699 323. Pfiehled programu: wwwwww..jjaannaacckkoovvyy--hhuukkvvaallddyy..cczz

ZZmmûûnnaa  pprrooggrraammuu  ii úúããiinnkkuujjííccíícchh  vvyyhhrraazzeennaa..  TTûû‰‰íímmee  ssee  nnaa  sseettkkáánníí  ss vváámmii..
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X. jubilejní ročník
festivalu Janáčkovy
Hukvaldy

Vážení přátelé,
desátý, jubilejní, ročník Mezinárodního

hudebního festivalu Janáčkovy Hukvaldy
2003 je hotov…

S potěšením mohu také oznámit, že se
bude konat pod záštitou našeho prezi-
denta a čestného občana obce Hukvaldy
pana Václava Klause a paní Lívie Klauso-
vé. Těšíme se, že slavnostní zahájení desá-
tého ročníků festivalu provede desátý
prezident naší země…

Co říci k přípravě festivalu… snad jen,
že jsme se snažili získat kvalitní umělce
a interprety nejen děl vašeho rodáka
Leoše Janáčka, snažili jsme se získat také
nové a zajímavé koncerty, divadlo…

Začínáme, tak jako před deseti lety,
operou Příhody lišky Bystroušky, na hradě
zazní Janáčkovy klavírní koncerty, ale
i díla Beethovena, Kodályho, Messiaena—
Vivaldiho, Bacha— tentokrát nás „navští-
ví“ o noci svatojánské i William Shakespe-
are a Sen noci svatojánské… přijede Brno
Brass Band a snad nezboří zdi hradní Ku-
latiny… na festival zavítá i skvělý klavíris-
ta Karel Košárek… doufáme, že se podaří
i další koncert mladých Evropanů… hos-
tem festivalu bude i světoznámý dirigent
Gaspar Richter, pod jehož taktovkou
zazní Mahlerův Der Titan…

Přijměte, prosím, prosté pozvání na fes-
tival, jehož část uveřejňujeme v tomto
Občasníku. Kompletní program je k na-
hlédnutí na našich www.janackovy-hu-
kvaldy.cz.

Začínáme 20. června a poslední koncert
festivalu zazní 12. srpna 2003, v den 75.
výročí úmrtí Leoše Janáčka.

Dovoluji si seznámit vás také s dopro-
vodnými programy na hradě. Prosím
o vaši shovívavost, bude-li na Hukvaldech
rušněji… ten zájem o místo, kde žijete,

má i svá pozitiva a není mnoho obcí
v našem regionu, kam směřují turisté
v takovém počtu.

Radmila Kotterbová,
Fond Janáčkovy Hukvaldy

Mezinárodní koncert
dechových hudeb

Dne 30. března 2003 byl zahájen Mezi-
národní koncert dechových hudeb v Kul-
turním domě Válcoven plechu ve Frýd-
ku–Místku.

Když se řekne dechovka, každý si před-
staví skladby nerytmické a nekonečně
dlouhé. Na tomto koncertě to však bylo
jinak. Možná se někteří podivili, když
k pultům přisedly děti od 12 do 15 let.
Byly to děti z Dolne Súče na Slovensku,
které zahájily koncert. Zpívala s nimi
čtyři děvčata a desetiletý sólista. Program
byl sestaven v lidovém tónu. Tato decho-
vá hudba hraje již osm let v místní ZUŠ.

Jako další v pořadí se představil VDO
ZUŠ z Považské Bystrice. Byli to muzikan-
ti ze základní umělecké školy a jejich úro-
veň byla opravdu na samém vrcholu. Za-
zněly skladby z nejrůznějších muzikálů
v moderní úpravě a zvláště pro mladé na-
dšence dechové hudby to byl opravdu
velký zážitek.

Závěr poslední části mezinárodního
koncertu patřil místnímu orchestru Vál-
coven Plechu ve Frýdku–Místku. V první
části zazněly náročné skladby od sklada-
telů vám jistě známých: Evžen Zámečník
— Veselí trubači, Pavel Staněk — Noc
Amore, Boris Hajdušek — Troják, Miloš
Machek — Mini ouvertura a Bohuslav
Martinů — Děvče z Moravy. Závěr kon-
certu patřil operetním melodiím, sviž-
ným polkám a směsi polek „12 x Vacek“.
Zpívala s nimi Jana Kurečková a Pavel Klí-
mek. Velký dechový orchestr Válcoven
plechu dirigoval Antonín Horáček. K po-
sluchačům patřil i bývalý dirigent VDO
VP Jaroslav Vostradovský a hudební skla-
datel Josef Markovský. Když dozněly po-
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mnoho lidí potýkalo s chřipkou, ale při-
šlo 25 občanů a v březnu přišlo 38 obča-
nů, mezi mimi mnoho členů KČT a mla-
dých příznivců. Přednášky vedl Jarda
Pávek z Hostašovic, který se vydal s bato-
hem na zádech a kolegou do míst, která
běžný turista nenavštěvuje. Hodinu a půl
promítal diapozitivy a podělil se s mámi
o své zážitky a zkušenosti z cest. Přednáš-
ky byly zajímavé a všichni jsme byli spo-
kojeni.

Většina z vás se nemůže dočkat, až se
oteplí a budete moci pracovat za zahrád-
kách, sportovat, případně začít podnikat
sami zajímavé cesty, a proto další před-
nášky budou na podzim a přes zimu.

Vážení občané, uvítáme vaše názory,
připomínka a podněty pro další kulturní
akce v naší obci. Kdo máte zájem nebo
dobrý nápad kontaktujte některou z čle-
nek kulturní komise.

Monika Kornetová,
předsedkyně kulturní komise

slední tony, byli jsme my mladí poslucha-
či za ZŠ a SŠ trochu smutni. Koncert byl
pro nás velkým zážitkem a je škoda, že
jsme se s nim nemohli podělit s našimi
spoluhráči z Lašské dechové hudby mla-
dých z Hukvald. Doufáme, že se v bu-
doucnu dočkáme podobných kulturních
akcí i u nás v naší krásné kulturně-hu-
dební obci Hukvaldy.

Hana Marešová, Hana Štolfová,
Tomáš Mácha, Honza Mareš

Co připravila
kulturní komise

V měsíci únoru a následně v březnu
proběhly dvě cestopisné přednášky
o Číně a Tibetu. Přednášky jsme pořádali
s velkým očekáváním, zda bude zájem
občanů o takovéto akce. V únoru se

ZZZZ eeee     ssss pppp oooo rrrr tttt uuuu

Klub českých turistů
TJ Sokol Hukvaldy
informuje

Lyžařský zájezd na
Soláň uspořádal Klub
českých turistů při TJ
Sokol Hukvaldy 22. 2.
2003. Přesto, že letošní
zima byla na sněhovou
nadílku skoupá, náš
zájezd se uskutečnil
v ideálním termínu. Sjezdaři si vychutná-
vali upravené svahy na Soláni. Trasa pro
běžkaře vedla jednou z nejkrásnějších
hřebenovek, a to z Třeštíku přes Kotlovou
na Soláň. Někteří běžkaři využili krásné-
ho slunečného počasí a pokračovali smě-
rem na Tanečnici a odtud sjížděli lesní
cestou na Hutisko-Solanec. Až na malé

výjimky bylo všech 28 účastníků se zájez-
dem spokojeno.

4. ročníkem turistického pochodu „Vý-
stupy na kopce kolem naší obce“ jsme
první jarní sobotu tradičně zahájili ná-
ročné putování po našem okolí. „Výstupy
na kopce kolem naší obce“ jsou dobrou
prověrkou naší zdatnosti po zimě. Letos
opět vyrážíme nejdříve na hrad a Kazni-
čov, kde navštěvujeme jinak nepřístupná
místa. Přecházíme Sklenovskou hůrku na
Fojtovy vrchy, kde mrazivé ale slunečné
počasí umožnilo 60 účastníkům nádher-
né výhledy do okolí. Po krátkém odpo-
činku v rychaltických restauracích pokra-
čuje zmenšená skupina na tři vrcholy
Palkovských hůrek — Babí hora, Přední
Babí hora, Zadní Babí hora. Zakončení
bylo na koupališti, kde po vzájemné do-
hodě byly vydávány pamětní listy.

Jiří Strakoš, předseda KČT
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ODBOR KLUBU ČESKÝCH TURISTŮ
při TJ SOKOL Hukvaldy

pořádá

v sobotu dne 10. května 2003 
22. ROČNÍK

TURISTICKÉHO POCHODU

PO ZAROSTLÉM
CHODNÍČKU

Start a cíl: Koupaliště na Hukvaldech.
Start od 7.30 do 10.00 hodin. Ukončení
pochodu v 15.30 hodin

Příchod ke startu: Od autobusové za-
stávky Dolní Sklenov rozcestí.

Startovné: 10 Kč dospělí, 5 Kč žactvo
a členové KČT. Na startu obdržíte startov-
ní lístek s kontrolním kupónem, v cíli pa-
mětní list a na kontrole na Kubánkově
čaj.

Trasa: 15 km — probíhá z koupaliště na
hrad Hukvaldy, přes oboru do Měrkovic,
na Kozlovice – Hradisko, Palkovické
hůrky – Podvrší, Kubánkov – vrch a přes
Babí horu se vrací zpět do místa startu.

V dosavadních 21 ročnících se na jaře
a na podzim zúčastnilo pochodu více než
6500 účastníků. V letošním roce tedy při-
vítáme sedmitisícího účastníka. Největší
účast byla v r. 2000 — 438 osob a v r. 1983
— 380.

Upozornění: Každý startuje na vlastní
nebezpečí. Časy na trati ani v cíli nesle-
dujeme. Po turistech, kteří se nedostaví
do cíle po časovém limitu, nebudeme
pátrat.

Adresa pro informace:
Jiří STRAKOŠ, Rychaltice 88,
739 46 Hukvaldy

ZO ČSV Rychaltice
informuje

Pro včelaře a zájemce o včelaření při-
nášíme nabídku akcí, které jsou součástí
plánu práce OV ČSV Frýdek–Místek pro
rok 2003.
27. 4. Dům včelařů Chlebovice —

přednáška od 9.00 hod. 
24. 5. Celookresní kurz chovu ma-

tek od 10.00 hod. (místo bude
určeno dodatečně).

25. 5. Výšlap na sv. Hostýn — 1. vče-
lařská pouť.

6. 7. Jednodenní zájezd do Polska
na „Dny medu“ k p. Kastelevi-
čovi.

9. 8. Včelařský den v ZO ČSV Lubno
— od 15.00 hod. přednáška.

23. 8. Dům včelařů Chlebovice —
Včelařský den, od 9.00 před-
nášky.

24.—29. 8. Celookresní zájezd na Api-
mondii do Kraňska.

23. 11. Plenární zasedání OV s před-
náškou (Domov mládeže).

Josef Sasín, předseda ZO ČSV Rychaltice

Informace pro členy
Českého svazu
včelařů

Léčení varroázy včel je podle vyšetření
z měli v naší organizaci na dobré úrovni.
Žádná včelstva nebylo nutno přeléčovat.

V sobotu 24. 5. 2003 proběhne kurz
chovu matek, místo konání bude upřes-
něno. Informace ve včelařské prodejně
v Chlebovicích, popřípadě u mne.

Jednou z největších akcí v prvním polo-
letí je První celostátní včelařská pouť,
která se bude konat 25. 5. 2003 na svatém
Hostýně — viz včelař 4/2003 str. 75.

SSSSppppoooollllkkkkyyyy
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Chlebovská organizace pořádá zájezd

— účast je možné nahlásit v prodejně
včelařských potřeb v Chlebovicích.

Hykl Radomír, nákazový referent

Havlem medaile Za zásluhy o Českou re-
publiku.

Jedním z míst, kde tito dva skvělí cesto-
vatelé i jejich cesty zůstanou navždy živí,
je i část expozice Technického muzea
v Kopřivnici.

Informační centrum Kopřivnice,
tel. 556 821 600
http://www.kdk.cz

Může vás zajímat —
Hukvaldy toho
naštěstí stihly dost

Ministr Sobotka připravuje reformu ve-
řejných financí. Musí zabránit zvyšující-
mu se schodku státního rozpočtu, dokud
je možné veřejný dluh stlačit do tzv. „eu-
romezí“. Nejde ale jen o vstup do EU, ale
o budoucí postavení ČR v ní. K privatiza-
ci státních majetkových podílů v hospo-
dářské sféře toho již moc nezbývá. To, co
mělo být již dávno prodáno, se nedaří
zrealizovat. Z toho důvodu nemá Fond
národního majetku prostředky pro krytí
potřeb Fondu bydlení a Fondu dopravní
infrastruktury, jakož i pro jiné potřeby,
pro které je určen. Jestli se nenajdou jiné
zdroje, mimorozpočtové fondy ztratí svůj
význam.

Za této situace se bude připravovat
státní rozpočet na rok 2004. Není potřeba
být prognostikem, aby odhad zněl, že si-
tuace nenahrává novým veřejným inves-
ticím. Hukvaldy mají výhodu, že toho již
hodně stihly. A i když by toho jistě ještě
hodně potřebovaly, mohou se alespoň
těšit z toho, že nemají problémy s doto-
váním státní správy, jak je tomu nyní
u pověřených obcí. Snaha převést finanč-
ní potíže státu na obecní a krajské samo-
správy je evidentní.

Čeká nás obtížné období. Nějaké šance
tu ale jsou. Především pokračuje příprava
stavby rychlostní komunikace R 48 v části
Rychaltice — Frýdek–Místek. Co se týká
konkrétních obecních investic, existují

Kalendárium
Cestou Jiřího Hanzelky

„Afrika snů a skutečností,“ „Přemožení
pouště,“ „Velké vody Iguazů,“ „Za lovci
lebek“ a mnoho dalších názvů titulů knih
a filmů, které vznikly s láskou k celému
světu, k cestování a s láskou k poznávání
všeho nového a neznámého. Takový byl
on, člověk, jež svůj život proměnil ve vel-
kou cestu kolem světa. Jiří Hanzelka se
narodil 24. 12. 1920 ve Štramberku. Jeho
životním stylem se stalo nekonečné ce-
stování spolu s Miroslavem Zikmundem,
kde zároveň propagovali automobily
značky Tatra. Byla to kola vozu Tatra 87,
která projela s dvojicí mladých nadšenců
napříč Afrikou a Jižní Amerikou a dovez-
la je zpět v roce 1950.

O 9 let později znovu propukla touha
vydat se za nepoznaným cílem a oba ne-
rozluční přátelé vyjeli za dalším dobro-
družstvím. Tentokrát se na náročnou
cestu Asií a Oceánií vydali dvěma auto-
mobily Tatra 805. Jejich druhá pouť svě-
tem skončila v roce 1964.

Ohromné množství zážitků dokázali
„vtěsnat“ a podělit se o ně v sedmnácti
knihách, několika stech reportážích, čty-
řech celovečerních filmech a 147 krátko-
metrážních televizních filmech a doku-
mentech. Během svého života stihl Jiří
Hanzelka více než 1000 přednášek nejen
u nás, ale i v cizině. Knihy obou cestova-
telů jsou známy takřka po celém světě.

Svou nejtěžší cestu — cestu životem —
dokončil 15. 2. 2003. 

28. října 1999 byla Jiřímu Hanzelkovi
i jeho příteli Miroslavu Zikmundovi udě-
lena prezidentem republiky Václavem

VVVV íííí tttt eeee,,,,     žžžžeeee …………



Schéma 1: Daňové určení výnosů daní v České republice

daň/úroveň rozpočtu státní kraj obec
rozpočet

DPH 76,31 % 3,10 % 20,59 %
spotřební daně (akcízy) 100,00 %*) 0,00 % 0,00 %
daň z příjmů FO ze závislé činnosti 74,81 % 3,10% 20,59 %

+ 1,50 %
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desítky programů, která vypisují jednotli-
vá ministerstva. Nejsem si úplně jist, zda
tato cesta nezačala být nepřehledná, ale
nezbývá, než se po ní dát.

Karel Sehoř,
poslanec ODS za Frýdek–Místek

Aktuálně k rozpočtu
1. Některé vybrané daně od nás, občanů

Hukvald, se vrátí do rozpočtu obce
2. Některé vybrané daně občanů Hu-

kvald „putují“ přerozdělovacími pro-
cesy zpět do obecního rozpočtu

Posledním dnem minulého měsíce vy-
pršel termín podání daňového přiznání
a platby daně z příjmů. I když obě čin-
nosti jsou veskrze nepopulární aktivitou
asi u všech poplatníků, nelze se ztotožnit
s jejich mnohdy používaným tvrzením,
že všechny jejich daně zůstanou vládě.
Část daní se totiž zpětně přerozděluje
a tak občan — poplatník financuje i roz-
počet obce, ve které má trvalé bydliště.

Ať už zaplatíte daň z příjmů fyzických
osob jakýmkoliv způsobem a z jakýchko-
liv příjmů, výnos daně bude činit v celo-
státním souhrnu okolo 116 mld. korun. Je
zřejmé, že s růstem průměrné mzdy
a pod vlivem změny cenové hladiny se
tato hodnota každoročně zvyšuje, např.
v roce 1995 byla 68,6 mld. Kč, v roce 2000
už 98,2 miliardy korun.

Jak stát s těmito získanými prostředky
naloží? O tom rozhoduje legislativní
rámec rozpočtového určení daní. Posled-
ní rozsáhlá změna legislativy nastala
v roce 2001, kdy nabyly účinnosti nové

zákony o rozpočtovém určení daní, o roz-
počtových pravidlech státního rozpočtu
a o rozpočtových pravidlech územních
rozpočtů, reagující na vznik krajů a zánik
okresních úřadů.

Současné rozdělení daňových výnosů
všech daní vybíraných na území České
republiky ukazuje schéma 1 a 2. Modifi-
kovaná situace nastává u magistrátních
měst, kdy u daně z příjmů fyzických osob
ze samostatně výdělečné činnosti (dále
jen „SVČ“) sdílejí celých 60 % výnosu
daně.

Jaká jsou absolutní čísla? Jak to vypadá
konkrétně u Hukvald? Naše obec má
podle rozpočtu schváleného zastupitel-
stvem obce 25. 02. 2003 získat na dani
z příjmů zaměstnanců za letošní rok 2373
tis. Kč, výnos daně ze SVČ je plánován na
880 tis. Kč a ze srážkové daně fyzických
osob 160 tis. korun. Příjmy z osobních
příjmových daní jednotlivců, které jsme
zaplatili, tvoří téměř 1/2 všech příjmů,
které získávají Hukvaldy z daní (32,7%)
a představují skoro 1/2 všech peněžních
prostředků, které má mít obec v letošním
roce k dispozici (23,7%).

Snahou autora článku není v žádném
případě navození stavu, kdy bude občan
platit daně „s úsměvem na rtech“ (ostat-
ně naše daňové zatížení patří k nejvyšším
v Evropě), ale informovat spoluobčany
pro zajímavost o tom, kam naše peníze
vlastně putují.

Použitá literatura:
1. Návrh rozpočtu obce Hukvaldy na rok
2003.
2. Široký, J.: Daňové teorie s praktickou
aplikací. Praha: C. H. Beck, 2003, 
3. www.sbirka.cz
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Schéma 2: Daňové určení výnosu daně z příjmů fyzických osob ze SVČ 

výnos daně

30,00 % obcím
dle bydliště podnikatele

10,00 %
státnímu rozpočtu

zbylých 60,00 %

3,10 % krajům 20,59 % obcím 76,31 % státnímu rozpočtu

U částky 3,10 %, která přísluší krajům, se každému kraji rozděluje výnos stanove-
ným procentem, u hodnoty 20,59 %, která plyne obcím, se postupuje podle přepo-
čteného počtu obyvatel, 1,50 % u příjmů obce ze závislé činnosti je rozděleno podle
bydliště zaměstnance (na jednoho zaměstnance je určena pevná částka).

Schéma 3: Kam plynou daňové výnosy v České republice (1998)

1 000 Kč
odvedených poplatníky na daních do veřejných rozpočtů

sociální platy přímé zdravotnictví chod státu, vládní úroky ze
dávky byrokracie dotace armáda, investice státního

vnitro dluhu
327 Kč 121 Kč 130 Kč 143 Kč 120 Kč 134 Kč 25 Kč

Jan Široký, analytik, Magistrát města Ostravy, Ústav účetnictví a daní, MZLU Brno

daň z příjmů FO vybíraná srážkou 76,31 % 3,10 % 20,59 %
daň z příjmů FO ze SVČ viz schéma 2
daň z příjmů PO (vyjma obcí nebo krajů) 76,31 % 3,10 % 20,59 %
daň z příjmů PO placená obcemi nebo kraji 0,00 % 100,00 % 100,00 %
daň z nemovitostí 0,00 % 0,00 % 100,00 %
silniční daň**) 100,00 % 0,00 % 0,00 %
trojdaň (dědická, darovací a z převodu nemovitostí) 100,00 % 0,00 % 0,00 %

*) 20,00 % výnosu ze spotřebních daní z uhlovodíkových paliv a maziv plyne do
Státního fondu dopravy

**) celý výnos silniční daně plyne do Státního fondu dopravy
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Úvaha o vlastním
chovu včel

Vážení čtenáři Občasníků
V několika článcích jsem vás velice

okrajově seznamoval s životem včel. Jeli-
kož se blíží jaro, čas rozkvětu trnovníků,
třešně, ovocných stromů… jistě se každý
z nás na nějakém květu, který právě pok-
vete na naší zahrádce potká se včeličkou,
která nám tyto květy opyluje, a tím nám
zajišťuje nějakou úrodu. Možná si někte-
ří myslíte, že včelaření je složitá věc, na
druhé straně někteří řeknou, že to nic
není. Chtěl bych vás v následujícím člán-
ku blíže seznámit s tím, o čem bychom
měli uvažovat před zahájením chovu včel.

Před zahájením chovu včel a pořízením
včelstev si musíme bezpodmínečně po-
ložit otázku, jakým způsobem reagujeme
na včelí bodnutí. Dnes víme, že alergické
záchvaty se smrtelným koncem ve spoji-
tosti se včelím jedem jsou velmi vzácné.
Víme ale také, že roste počet lidí, kteří po
více bodnutích v jednom dni pociťují tě-
lesnou nevolnost, dostanou vyrážku,
nebo se nepřiměřeně potí, někdy mají
dokonce i srdeční potíže. I když nebude-
me chovat včely bodavé a budeme při
kontrole a ošetřování včel používat
všechny dostupné včelařské ochranné
pomůcky, nemůžeme vyloučit, že nás
občas včela bodne. Pokud by následovaly
jakékoliv větší potíže, musíme se v kaž-
dém případě poradit s lékařem. Kdyby se
po případné léčebné kůře stav po dalším
bodnutí nezměnil, radím vám, abyste se
o chov včel přestali zajímat. Bolest, která
se s věkem zvětšuje, stejně jako otok
v místě bodnutí, se dají snést. Bolest po 5
až 10 minutách ustoupí. Otok opadne po
třech dnech. Otok je samozřejmě na citli-
vějších místech, např. na hlavě, větší než
na rukou a prstech. V učednických letech
bodnou včely začátečníka díky jeho men-
ším zkušenostem s potřebnými pracov-
ními návyky při práci se včelami častěji

než zkušeného včelaře. Oteklé oko a pár
poznámek od kolegů na pracovišti by ale
začínajícího včelaře neměly odradit.

Myšlenka na vlastní chov včel napadne
člověka málokdy spontánně. Chuť chovat
včely dostaneme, když se trochu sezná-
míme s jejich zajímavým životem, nebo
potkáme opravdového včelaře. Někdy
nás napadne myšlenka na vlastní chov,
když pozorujeme včely na kvetoucím
stromě, nebo se jdeme podívat na včelař-
skou výstavu. V tomto období, které
může někdy trvat několik let, si musí na-
stávající včelař položit často otázku:
mám dostatek zájmu o včely, mám k nim
potřebný vztah, jsem ochoten pro tento
bodavý hmyz něco obětovat?

Pokud si případný zájemce neodpoví
kladně, nemá vůbec smysl se myšlenkou
na včely dále zabývat. Ve své práci včela-
ře jsem se velmi často přesvědčil o tom,
že začátečníci mají falešné představy
o smyslu a účelu chovu včel; za hlavní
považují často hledisko materiální, ale
právě to se uplatní jen zřídka. Takový
adept včelaření si někde přečte údaje
o množství vytočeného medu a hned si
myslí, že musí dosáhnout stejných vý-
sledků. Může ale zažít velké zklamání,
když mu včely koncem roku nebo během
příštího jara uhynou, místo toho, aby na-
nosily nějaký med. Realističtější je před-
stava, že první 3 až 4 roky jsou učební
dobou, ve které získáme poněkud hlubší
znalosti a zkušenosti, abychom mohli
počet včelstev zvýšit na 5 až 10. V této
době bychom neměli hledět příliš na vý-
nosy. Je to rozhodně lepší, než kdyby-
chom očekávali příliš velké úspěchy. Jak
často jsem již musel vyslechnout, že při
takových falešných představách zaplatili
vysoké školné! Teprve po překonání po-
čátečních obtíží, ale především po získá-
ní poznatku, že včela je hmyz, jehož způ-
sob života a ošetřování se naprosto nedá
srovnat se savci, se ze začátečníka stává
úspěšný včelař. Chov včel má nejlepší vý-
sledky v tom případě, že se mu věnuje
celá rodina. Nemělo by to být tak, že začí-
nající včelař se věnuje pouze svým vče-
lám a zapomíná při tom na všechno

NNNNaaaaššššeeee    rrrraaaaddddyyyy
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ostatní. Pokud by v letních měsících díky
neodkladné práci se včelami přišla rodi-
na přece jen zkrátka, vynahradí jí to ro-
zumný včelař v zimě. U malochovů s 5 až
10 včelstvy se to stává málokdy; ve vět-
ších chovech se ale může v letních měsí-
cích snadno přihodit, že např. při chovu
matek se vyskytnou naprosto neodklad-
né práce, které se zkrátka udělat musí.
Rodinné problémy s chovem včel se vyře-
ší nejlépe v tom případě, když je chov
úspěšný. Mám na mysli především to, že
včelař vytočí alespoň takové množství
medu, které stačí pro rodinu na celý rok.
Když v některém roce vytočí tolik medu,
že jím může podělit příbuzné a známé,
a to dokonce za úplatu, pomůže to nejen
snížit náklady, ale vyvolá to i dobrý pocit
úspěchu, který začátečník právě při
chovu včel potřebuje.

Příště si napíšeme něco o podmínkách
úspěšného včelaření. Hykl Radomír ml. 

Vyplatí se vlastní
zásoba vína,
v obchodech
s potravinami je přece
široká nabídka?

Téměř každé víno má svůj charakter
daný ročníkem, odrůdou, původem
a také počasím, půdními podmínkami,
datem sběru a způsobem jeho zpracová-
ní. Je tedy jedinečné a koupit je znovu ze
stejné várky plnění není obvykle možné.
Když tedy narazíte na víno, které vám ob-
zvlášť chutná, pak vám mohu doporučit,
abyste si uskladnili určité množství a při-
tom se orientovali podle své spotřeby
a podle očekávané životnosti vína.

Nákup jednotlivých láhví vína je pro-
blematický, Chutná-li vám víno, pak je
škoda, abyste měli to potěšení jen jed-
nou. Nechutná-li vám, pak zůstane neu-
kojená vaše zvědavost, zad by se právě
toto víno nezlepšilo delším ležením.

Nyní ale vážně: Jedno z příjemných po-
těšení zkušených ctitelů vína je vyzkou-
šet si čas od času, jak se víno pomalu vy-
víjí až ke své plné zralosti. K tomu je
ovšem zapotřebí uskladnit taková vína
v odpovídajícím množství.

S uspokojením můžete sledovat, jak
cena vašeho vína neustále stoupá — je-li
víno vůbec ještě k dostání. Dobře sklado-
vatelná vína mohou uložený kapitál v ně-
kolika letech zdvojnásobit i ztrojnásobit.
Četba aukčních zpráv je pro vlastníky ta-
kových pokladů nevyslovitelným potěše-
ním. U vín pro běžné dny, která neskla-
dujeme několik let, se znalec orientuje
podle množství a kvality ročníku. Může
tak v období přechodného poklesu cen
i nějakou korunu ušetřit.

A konečně přisuzuji spotřebě vína
v budoucnosti vzrůst, a tím i význam
dobře promyšlené a roztříděné zásobě
vína. Vždyť společné pití vína je jednou
z nejmilejších forem kultivované druž-
nosti, která je tak potřebná v našem pře-
technizovaném světě.

Vybráno z knihy „Co nevíte o víně“.
Jaroslav Zahrádka

Aktuální vývoj —
příprava na vstup
do Evropské unie
v regionu
Moravskoslezsko 
Společný regionální operační program

SROP (základní dokument pro získání
finanční pomoci do regionu) byl dopra-
cován v prosinci 2002 a předložen ke
schválení vládě ČR, která jej v lednu 2003.
V únoru vláda ČR rozhodla o zrušení sek-
torového operačního programu Cestovní
ruch a lázeňství a jeho začlenění do
SROP, a to jak jeho opatření, tak finanč-
ních prostředků. V současné chvíli to
znamená, že stávající počet opatření
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v SROP, prioritě 6 — Cestovní ruch se
zvýší ze dvou na čtyři opatření a objem fi-
nančních prostředků bude také navýšen.
V tuto chvíli byl zpracovatel SROP (firma
DHV) pověřen úpravou SROP ve smyslu
vládního usnesení a ministerstvo pro
místní rozvoj má do konce března 2003
předložit vládě ČR novou, upravenou
verzi SROP, jehož součástí budou dvě
nová opatření na podporu cestovního
ruchu a lázeňství.

K tomuto kroku se vláda ČR rozhodla
v návaznosti opakované doporučení Ev-
ropské komise, která nabádala ČR ke sní-
žení počtu operačních programů v zájmu
zjednodušení vyjednávacího procesu
a s ohledem na krátké období realizace
operačních programů po vstupu ČR do
EU (2004—2006).

V únoru tedy vláda ČR kromě zrušení
sektorového operačního programu (SOP)
Cestovní ruch a lázeňství rozhodla také
o zrušení SOP Doprava a SOP Životní
prostředí. Tyto dva SOP budou sloučeny
do jednoho SOP Infrastruktura. Zpraco-
váním nového SOP bylo pověřeno minis-
terstvo životního prostředí.

Z předchozích příspěvků již víte, že
právě realizace (implementace) SROP
byla svěřena regionům, a to především
proto, aby rozhodování o výběru projek-
tů, které budou spolufinancovány z pro-
středků EU v rámci SROP, mohlo probí-
hat na regionální úrovní, tedy tam, kde
jsou známy problémy regionu. V posled-
ní době se ale množí signály, které pou-
kazují na snahu ministerstva pro místní
rozvoj, tuto regionům již udělenou pra-
vomoc a kompetenci opět omezit. To by
znamenalo, že rozhodování o projektech
nebude v kompetenci regionálních rad
(Regionální rada je definována zákonem
o podpoře regionálního rozvoje, č.
248/2000 Sb., a v našem regionu plní její
úkoly zastupitelstvo kraje. Regionální
rada zabezpečuje vypracování a realizaci
programů spolufinancovaných ze struk-
turálních fondů a úkoly spojené s využí-
váním finančních prostředků ze struktu-
rálních fondů, zejména rozhoduje o jejich
využití na jednotlivá opatření a aktivity,

a odpovídá za efektivní využívání těchto
prostředků, za kontrolu hospodaření s tě-
mito prostředky a za realizaci přijatých
kontrolních opatření. Po vstupu do EU by
to mělo znamenat především hodnocení
a posuzování předložených projektů. Již
nyní se Regionální rada vyjadřuje k pří-
pravě na vstup do EU, např. formou při-
pomínek k SROP.), ale že o projektech
bude opět rozhodovat výběrová komise
či výbor na úrovni centra, tedy minister-
stva pro místní rozvoj.

Vzhledem k tomu, že jedním ze základ-
ních principů realizace regionální politi-
ky EU je princip subsidiarity, který klade
důraz na rozhodování na co nejnižší
úrovni (u SROP tedy přenos z centra na
regiony), doufám, že centrální orgány ne-
budou v tomto ohledu zpátečnické, ale
naopak podpoří decentralizaci realizace
strukturálních fondů v ČR tak, aby regio-
ny (regionální rady) měly zachován svůj
díl pravomocí a rozhodování.

Indikativní seznam projektů —
rozšířený projektový souhrn

Účelem tohoto Rozšířeného projekto-
vého souhrnu II je získání aktuálních
a rozšířených informací o stávajících pro-
jektech a projektových záměrech evido-
vaných v Indikativním seznamu projektů
Programu rozvoje kraje a získání nových
informací o dosud neevidovaných pro-
jektech v Moravskoslezském kraji.

Cílem je vytvoření přehledné databáze
projektů, které zabezpečí absorpční ka-
pacitu kraje pro čerpání finančních pro-
středků ze strukturálních fondů. Jedná se
tedy o vytvoření zásobárny projektů pro
financování z prostředků Společného re-
gionálního operačního programu a sek-
torových operačních programů. V nepo-
slední řadě bude tento seznam projektů
určen k využití pro rozvojové programy
vyhlašované Moravskoslezským krajem
a financované z prostředků krajského
rozpočtu.

Východiskem pro formulář Rozšířený
projektový souhrn II je formulář Projek-
tový souhrn, který zasílali předkladatelé
projektů do evidence Indikativního se-
znamu projektů v rámci Programu rozvo-
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Jarní slevy na střechy:
S tímto inzerátem získáte 10% slevu na nákup střešních krytin, oken, lepenek, okapů,

plechů, tepelné izolace, fólií, hřebíků a dalšího materiálu pro střechy (1200 druhů zboží).

Dále nabízíme: dopravu zboží, práce tesařské, klempířské a pokryvačské,
stavby a rekonstrukce střech, ploché střechy (opravy s životností až 40 let), rozpočty zdarma.

Nabídka platí do vyprodání zásob.

Palkovice u Frýdku–Místku – naproti PolicieČR (bývalá Jednota).
Po—Pá 7.00 až 15.30, tel. 558 656 137, mobil 608 111 316

e-mail: ewerest@ewerest.cz, http://www.ewerest.cz

je kraje již v průběhu roku 2002. Tento
formulář je rozšířením stávajícího for-
muláře Projektový souhrn o nová krité-
ria/informace.

Tento seznam projektů usnadní tok ak-
tuálních informací přímo k evidovaným
předkladatelům, kteří budou informová-
ni o nových programech a výzvách
k předkládání projektů v rámci progra-
mů, financovaných z prostředků Morav-
skoslezského kraje, státního rozpočtu
a rozpočtu EU.

V měsíci březnu 2003 budou osloveni
s požadavkem o doplnění údajů současní
předkladatelé projektů. Možnost doplnit
nové projekty bude dána také subjektům,
kteří dosud žádné projektové souhrny ne-
zaslali. Budou osloveny všechny obce
v Moravskoslezském kraji a prostřednic-
tvím hospodářských komor také soukro-
mí podnikatelé a firmy. Výzva bude rovněž
zveřejněna na webových stránkách kraje.
Ing. Josef Jalůvka, náměstek hejtmana kraje,
e-mail: josef.jaluvka@krmoravskoslezsky.cz

Fa Jan Gajdušek provádí
Opravy: Trav. sekaček, opravy–seřízení motorů, převodovek, přídavných
zařízení, adaptérů, náhonů kos a doplňků malé zemědělské techniky
VARI – TERRA – MF70 – UNI a jiné
Seřízení – broušení – klepání kos
Lepení odstřed. spojek Vari – Tera
Prodej: Náhradních dílů
Najdete nás na spojnici Kunčičky u Bašky — Palkovice,
odbočka z hlavní cesty (dálnice) Fýdek–Místek –> Frýdlant n. O. vpravo.
Jan Gajdušek, Kunčičky u Bašky č. 201 (Hliny) 739 01, Tel: 558 434 573, 605 274 298
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Co bude v příštím čísle? Například o akcích, které proběhnou v květnu na hradě, jak

vlastně začal festival Janáčkovy Hukvaldy, také pokračování seriálu o vzniku domů —
1. část o domech na Hukvaldech. Nebudou chybět informace ze školy a mnoho dal-
ších zajímavostí. Pro vaši informaci uvádíme termíny uzávěrek a možnost zakoupení
pro zbývající čísla letošního roku. Termín uzávěrky je myšlen do 18. hodiny uvedené-
ho dne, protože v tomto dnu zasedá v 19 hod. redakční rada.

Uzávěrka dalších čísel v letošním roce :
č. 3/2003 uzávěrka 10. 6. 2003 v prodeji 20. 6. 2003
č. 4/2003 uzávěrka 12. 8. 2003 v prodeji 21. 8. 2003
č. 5/2003 uzávěrka 14. 10. 2003 v prodeji 24. 10. 2003
č. 6/2003 uzávěrka 9. 12. 2003 v prodeji 19. 12. 2003
Do doby uzávěrky jednotlivých čísel nám prosím zasílejte své příspěvky, a to buď na

Obecní úřad Hukvaldy nebo na e-mail: karlakl@quick.cz.

Fa TROPIC Hukvaldy
Nabízíme bytové rostliny — kaktusy,

masožravé rostliny, tillandsie,
orchideje, citrusy, bonsaje

Venkovní rostliny —
thuje na živé ploty od 19 Kč,
různé jehličnany a listnaté dřeviny…

Nabízíme také prohlídku našich
sbírkových skleníků, prohlédnout si

můžete i samce pumy, krokodýla
a japonskou zahradu.

S tímto inzerátem
vstup zdarma.

Otevřeno čtvrtek až neděle
9—11, 12—18 hod. 

Letos pořádáme k 20. výročí firmy
tyto výstavy:

17.—18. 5., 21.—22. 6., 19.—20. 7.,
16.—17. 8., 20.—21. 9., 18.—19. 10.

tel. 603 592 173

INSTOP servis CZ s. r. o.
Blanická 687/135,

724 00 Ostrava – Stará Bûlá,
Tel/fax: 596 713 342
Dodávky a montáÏe: 

vodoinstalace, kanalizace, ústfiedního topení,
podlahového topení, tepeln˘ch ãerpadel,

plynu, v˘mûnu boilerÛ a kotlÛ
Rekonstrukce koupelen

a bytového fondu:
v rodinn˘ch domcích, zdravotních, kulturních

a ‰kolsk˘ch zafiízeních.
Z materiálÛ: ocel, plast, mûì

Vãetnû projektové dokumentace a revizí
Kontakt: Josef Chamrád,

tel. 558 699 030, mobil 723 717 095


